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Tak dobra ocena odnosi siê do wszystkich etapów realizacji inwesty-
cji, a wynika ona przede wszystkim z tego, ¿e KBN przekazywa³ nam
wcze�niej zatwierdzane transze bardzo terminowo, co spowodowa³o,
i¿ koszt zadania okre�lony w kosztorysie i projekcie inwestorskim nie
zosta³ przekroczony, a wrêcz przeciwnie.

� Zbli¿aj¹cy siê koniec roku to czas
na podsumowania, jakie inwestycje zre-
alizowane zosta³y w uczelni w tym roku.

� Mówi¹c o inwestycjach budowlanych,
mam na my�li dwa zadania, których po-
cz¹tek realizacji przypad³ na rok 1999 r.,
a praktycznie wdra¿ane od 2000, gdy¿ tyle
trwa³o przygotowanie wszystkich procedur
i formalno�ci. Pierwszym jest inwestycja
finansowana przez Komitet Badañ Nauko-
wych � pn. hala laboratoryjna dla Wydzia-
³u Budownictwa przy ul. Katowickiej roz-
poczêta, jak wspomnia³em, pod koniec
roku 1999 , a jej realizacja przebieg³a �
mo¿na rzec wzorcowo. W bardzo krótkim
czasie, a wiêc bez mo¿liwo�ci refleksyjne-
go spojrzenia na sprawy przetargowe, na
kosztorys, na projekt, wykonali�my wzor-
cow¹ inwestycjê. Tak dobra ocena odnosi
siê do wszystkich etapów realizacji inwe-
stycji, a wynika ona przede wszystkim z
tego, ¿e KBN przekazywa³ nam wcze�niej
zatwierdzane transze bardzo terminowo, co
spowodowa³o, i¿ koszt zadania okre�lony
w kosztorysie i projekcie inwestorskim nie
zosta³ przekroczony, a wrêcz przeciwnie.
Moim zdaniem hala na tym etapie wyko-
nana zosta³a ³adnie, starannie i ju¿ mo¿e
s³u¿yæ pracownikom naukowym wydzia³u.
Aby w pe³ni wykorzystaæ obiekt, pozosta-
je do spe³nienia jeszcze jeden warunek, a
mianowicie wyposa¿enie jej w specjali-
styczn¹ aparaturê. Ca³o�æ zadania zamknê-
³a siê w kwocie 2 mln z³otych. Chcê pod-
kre�liæ jeden istotny fakt; do realizacji tego
zadania podeszli�my bardzo po gospodar-
sku. Zawarta umowa by³a tzw. umow¹ ry-
cza³tow¹, co znaczy, ¿e po stronie wyko-
nawcy le¿a³o ryzyko zmieszczenia siê w
za³o¿onych kosztach. Gdyby zosta³y one
przekroczone, to wykonawca musia³by re-
alizowaæ budowê ze strat¹ dla siebie. Wy-
konawca zmie�ci³ siê w terminie, ma³o
tego, uzyska³ oszczêdno�æ rzêdu 50 tys.
z³otych, któr¹ zgodnie z prawem móg³ wy-
korzystaæ dla siebie jako w³asny dochód.

Mimo to, opolska Jedynka przeznaczy³a
te pieni¹dze na wykonanie kapitalnego re-
montu zabytkowego ogrodzenia oddziela-
j¹cego nasz obiekt od s¹siedniej posesji.
Pozostaje jeszcze � choæ nie jest to ujête
w planach na najbli¿szy rok � wykonanie
³¹cznika, który spina³by budynek wydzia-
³u z nowo wybudowan¹ hal¹. To tyle in-
formacji dotycz¹cych inwestycji przy ulicy
Katowickiej.

Kolejn¹, realizowan¹ w innej czê�ci
miasta jest trwaj¹ca ju¿ budowa pn. £¹cz-
nik usytuowany na terenie osiedla akade-
mickiego. Jest to zespó³ sal wyk³adowych
o powierzchni 6,5 tysi¹ca m2, w którym
znajd¹ siê trzy piêkne audytoryjne sale
wyk³adowe, z tego jedna o podwy¿szonym
standardzie wystroju na 240 miejsc. Bê-
dzie tam mo¿liwe zarówno prowadzenie
dydaktyki dla licznych grup studentów, jak
i organizowanie ró¿nego rodzaju sympo-
zjów, konferencji nie tylko dla uczelni, ale
i dla jednostek z regionu. Sala ta poza pe³-
nym wyposa¿eniem w nowoczesne urz¹-
dzenia znajdowaæ siê bêdzie w pobli¿u nie-
wielkiego zaplecza hotelowego na 18 po-
koi. W £¹czniku znajdzie nowoczesne i
przestronne pomieszczenia biblioteka , ale
równie¿ przewidziano przestrzeñ na ró¿-
nego rodzaju ekspozycje. To co teraz z ta-
kim trudem udaje siê pomie�ciæ w holu
g³ównym, w przysz³o�ci znajdzie stosow-
ne usytuowanie w realizowanej inwestycji.

Studenci znajd¹ tam tak¿e miejsce na
klub z prawdziwego zdarzenia, którego
nam stale brakuje. Ta inwestycja zupe³nie
ró¿ni siê od poprzednio omawianej hali la-
boratoryjnej. To zadanie zaplanowane zo-
sta³o na trzy lata, a w podstawowym, bu-
dowlanym zakresie kosztowaæ mia³o 18,5
mln z³, pod warunkiem wszak¿e przestrze-
gania dyscypliny finansowej w przekazy-
wanych przez MEN z bud¿etu pañstwa ra-
tach. Ju¿ tu pojawi³ siê pierwszy zator. W
pierwszym roku realizacji z zatwierdzone-
go wcze�niej harmonogramu finansowania

i przerobu rzeczowego nie dostali�my na-
wet po³owy �rodków. W harmonogramie
podstawowym na rok 2001 widnia³a kwota
9 mln z³, w trakcie roku nadesz³o potwier-
dzenie uzyskania 3 mln, a fizycznie uczel-
ni przekazano kwotê 1mln 380 tys. z³. Nie
muszê chyba wyja�niaæ jakie spowolnie-
nie robót w inwestycji, bardzo potrzebnej
i oczekiwanej, jest tego skutkiem. Taka sy-
tuacja zmusza nas do jeszcze bardziej
uwa¿nego nadzoru nad sposobem wydat-
kowania tych �rodków, które posiadamy.
Pewne zadania przed zim¹ musieli�my zre-
alizowaæ w takim zakresie, aby skutki nie
zniszczy³y tego, co ju¿ uda³o siê zrobiæ.
Budowa £¹cznika jest trudnym zadaniem,
pierwotnie wydawa³o mi siê, ¿e uda siê
jeszcze w bie¿¹cym roku zamkn¹æ bry³ê.
Niestety, zabrak³o pieniêdzy. Wykonawca
kieruj¹c siê harmonogramem zatwierdzo-
nym przez resort ju¿ na pocz¹tku roku
wyprzedzi³ w wykonanych pracach wyso-
ko�æ �rodków i dlatego rok zamkniemy
pewnie z niezap³aconymi fakturami za
czê�æ robót, które uregulujemy ze �rodków
planu przysz³orocznego.

� Czy tylko te dwa du¿e zadania re-
alizowane by³y w tym roku?

� Omawiane du¿e przedsiêwziêcia
uczelni okre�lane s¹ jako zadania inwesty-
cyjne, nie wyczerpuj¹ one jednak ca³o�ci
realizowanych zadañ. Zakoñczyli�my, i to
z du¿ym sukcesem, inwestycjê polegaj¹c¹
na modernizacji obiektu trudnego ze
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 W efekcie na Ma³opolskiej zyskali�my dodatkowe 900m2 powierzch-
ni i salê wyk³adow¹ dla Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki o pow.
260 m2. Ponadto uda³o siê � moim zdaniem na bardzo korzystnych
warunkach � wydzier¿awiæ od syndyka masy upad³o�ciowej budynek
przy ul. Luboszyckiej 9. To jest kolejne 950 m2, a ³¹cznie powiêkszy-
li�my bazê dydaktyczn¹ o ponad 2000 m2 poprzez adaptacjê, pozy-
skanie, czy dzier¿awê.

wzglêdu na jego walory zabytkowe, znaj-
duj¹cego siê przy ul. Waryñskiego, a sta-
nowi¹cego siedzibê Wydzia³u Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji. Bie¿¹cy rok stano-
wi fina³ wielu prac rozpoczêtych wcze�niej
i wreszcie uzyskali�my bardzo trudno w
takich sytuacjach osi¹galny dokument,
czyli pozwolenie na u¿ytkowanie. Pozosta-
³o do zrobienia � i mam nadziejê, na po-
zyskanie na ten cel potrzebnych �rodków
� opaski odwadniaj¹cej obiekt oraz wyko-
nanie nawierzchni wokó³ budynku i na
dziedziñcu wewnêtrznym. Po wykonaniu
tych prac politechnika bêdzie w posiada-
niu naprawdê ³adnego i funkcjonalnego
obiektu w dobrym stanie technicznym i
zlokalizowanego w centrum miasta.

Pragn¹³bym zwróciæ uwagê na jeszcze
jeden istotny fakt. Ju¿ w czerwcu w roz-
mowie z dziekanami i dyrektorem instytu-
tu na wspólnych naradach doszli�my do
wniosku, ¿e uruchamiaj¹c nowe kierunki
kszta³cenia musimy koniecznie pozyskaæ
tak¿e nowe pomieszczenia, co jak wiado-
mo nie jest zadaniem ani prostym, ani ta-
nim. W toku takich w³a�nie narad zapad³a
decyzja o adaptacji trzeciego piêtra budyn-
ku przy ulicy Ma³opolskiej dla potrzeb
kierunku fizjoterapia, czy sali wyk³adowej
w dawnej sto³ówce. W efekcie na Ma³o-
polskiej zyskali�my dodatkowe 900 m2 po-
wierzchni i salê wyk³adow¹ dla Wydzia³u
Elektrotechniki i Automatyki o pow.
260 m2. Ponadto uda³o siê � moim zda-
niem na bardzo korzystnych warunkach �
wydzier¿awiæ od syndyka masy upad³o-
�ciowej budynek przy ul. Luboszyckiej 9.
To jest kolejne 950 m2, a ³¹cznie powiêk-
szyli�my bazê dydaktyczn¹ o ponad
2000 m2 poprzez adaptacjê, pozyskanie,
czy dzier¿awê. Te nowe powierzchnie
oczywi�cie tak¿e kosztuj¹, trzeba je sprz¹-
taæ, ogrzewaæ, dozorowaæ, itd., lecz i te
sprawy za³atwili�my pomy�lnie, naprawdê
w niewielkim stopniu zwiêkszaj¹c koszty
i zatrudnienie. Tradycyjny dozór zamieni-
li�my na tzw. aktywny monitoring, powie-
rzaj¹c opiekê nad obiektem wyspecjalizo-
wanej firmie. Podobnych przyk³adów mo¿-
na by przytoczyæ wiêcej.

� Jak przedstawia siê realizacja za-
planowanych remontów na rok bie¿¹cy?

� Spogl¹daj¹c na sprawy remontów z
pewn¹ refleksj¹ stwierdziæ mogê, ¿e bar-
dziej optymistycznie wygl¹da³a ona na
pocz¹tku roku, ni¿ przy jego koñcu. ¯eby
nasze rozwa¿ania usystematyzowaæ do-
dam, ¿e wszystkie zadania remontowe
dzielimy na te, które finansowane s¹ z bu-
d¿etu centralnego oraz na te finansowane
ze �rodków zaoszczêdzonych przez po-
szczególne wydzia³y . Z bud¿etu central-
nego przyznane 600 tys. z³ przeznaczone
mia³y zostaæ na najkonieczniejsze zadania
rozdzielone proporcjonalnie na jednostki
po wcze�niejszych analizach i akceptacji
senackiej komisji ds. bud¿etu i finansów.
Tak by³o do lipca, kiedy to nast¹pi³o
pierwsze za³amanie bud¿etu. Prace, któ-
rych realizacjê zaplanowano na czas letniej
przerwy wakacyjnej musia³y ulec znacz-
nemu spowolnieniu, wkrótce te¿ rezerwy
finansowe na ten cel stopnia³y do zera.
Wtedy to zapad³a bardzo trudna, lecz je-
dyna w takiej sytuacji s³uszna decyzja
JMRektora o wstrzymaniu realizacji re-
montów z powodu braku dop³ywu z MEN
�rodków na ten cel. Niektóre zadania mo¿-
na by³o ca³kowicie wstrzymaæ, inne jak
choæby te, w których procedura przetar-
gowa musia³a siê toczyæ, trzeba by³o na-
dal kontynuowaæ. Niemniej jednak z pod-
sumowania dokonanego na pocz¹tku listo-
pada wynika jasno, ¿e pomimo tak znacz-
nych trudno�ci zrealizowali�my ponad 405
zadañ. Taki rezultat jest wynikiem mode-
lowej wrêcz wspó³pracy z kierownikami
jednostek dydaktycznych. Dziekani widz¹c
z jednej strony wielk¹ konieczno�æ prze-
prowadzenia w swoich obiektach zaplano-
wanych prac, a z drugiej � niemo¿no�æ
uzyskania potrzebnych �rodków z bud¿etu
centralnego przeznaczyli na ten cel w³a-
sne �rodki. Tak np. Wydzia³ Budownictwa
z w³asnych �rodków pokry³ prawie wszyst-
kie zadania ujête w rocznym planie remon-
tów. Podobnie rzecz przedstawia³a siê na
Wydziale Zarz¹dzania i In¿ynierii Produk-
cji, a przede wszystkim na Wydziale Wy-
chowania Fizycznego i Fizjoterapii. Te jed-
nostki równie¿ w³asne wypracowane �rod-

ki przeznaczy³y na realizacjê wcze�niej za-
planowanych zadañ. ¯eby nie byæ go³o-
s³ownym, przygotowa³em dok³adne zesta-
wienia ilustruj¹ce jakie zadania zosta³y
zrealizowane i jak du¿ych wymaga³y one
nak³adów oraz z jakiego pochodzi³y one
�ród³a. Uwa¿ny Czytelnik znajdzie je w
tabelach na stronach 6�8. Do realizacji za-
planowanych wcze�niej zadañ podeszli�my
dwutorowo; z jednej strony poprawiæ
chcieli�my elementarne walory estetyki.
To odnosi siê np. do nowego wystroju holu
w budynku g³ównym, czy wej�cia do
obiektu przy ul. Luboszyckiej 7 i Dzia³-
kowej 4. Dokoñczyli�my remont sali gim-
nastycznej przy ul. Luboszyckiej. Z dru-
giej � usun¹æ niezbêdne usterki i posze-
rzyæ zarówno bazê dydaktyczno-laborato-
ryjn¹, warunki pracy i studiowania, jak
mia³o to miejsce przy ul. Ma³opolskiej,
gdzie ca³e piêtro oddane zosta³o dla po-
trzeb kierunku fizjoterapia. Wydzia³ Elek-
trotechniki i Automatyki stan¹³ wobec dy-
lematu � albo zrezygnowaæ z przyjêcia
wiêkszej liczby studentów albo skorzystaæ
z niebywa³ej okazji jak¹ sta³a siê mo¿li-
wo�æ przejêcia czê�ci sto³ówki i zaadapto-
wania jej na du¿¹ salê wyk³adow¹. Podjê-
li�my siê tego zadania dosyæ pó�no, a
wykonali�my je w bardzo krótkim termi-
nie. Pod koniec wrze�nia, aby zd¹¿yæ
przed pocz¹tkiem roku akademickiego fir-
my zamiast po 8 godzin pracowa³y po 16 i
18 godzin na dobê. Lecz na 2 pa�dzierni-
ka sala na 200 miejsc, ³adna i przestronna
by³a gotowa do u¿ytku. W bliskiej przy-
sz³o�ci planujemy wspólnie z dziekanem
wydzia³u, prof. R. Rojkiem wykonaæ tam
odpowiednie zaplecze.

Taka realizacja zadania wynika³a z bar-
dzo nowoczesnego podej�cia do liczenia
wszystkich �rodków bêd¹cych w dyspozy-
cji wydzia³u m.in. z wp³ywów i przysz³ych
wp³ywów z op³at za studia zaoczne. Wy-
konawca zdecydowa³ siê na wykonanie ca-
³o�ci robót awansem, za �rodki, które
otrzyma dopiero do koñca pierwszego
kwarta³u przysz³ego roku.

Kolejnym zadaniem by³o wykonanie od
podstaw pomieszczeñ biblioteki wydzia³o-
wej dla Wydzia³u Zarz¹dzania i In¿ynierii
Produkcji.

Zadania, o których dotychczas mówili-
�my, zlecane by³y i wykonywane przez fir-
my zewnêtrze. Niezale¿nie od tego ten rok
zapisujê jako wielki sukces w zakresie reor-
ganizacji pracy i wynagradzania s³u¿b tech-
nicznych zatrudnianych przez nas, a wiêc
sekcji konserwatorów, stolarzy, tapicerów,
elektryków itp. W efekcie ludzie zarabiaj¹
lepiej, lepiej rozliczani s¹ z efektywno�ci
pracy, a efektywno�æ zwiêkszy³a siê znacz¹-
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co. To jest moim zdaniem wielki sukces.
Nowy system przez pó³ roku przed jego
wdro¿eniem by³ analizowany i modyfikowa-
ny, a rezultat � sekcja stolarzy np. w tym
roku na zlecenia jednostek uczelnianych wy-
kona³a ponad dwukrotnie wiêcej ni¿ w roku
poprzednim. Bardzo trafion¹ decyzj¹ by³o
zatrudnienie dwóch malarzy, potrzebny jest
jeszcze murarz. Pragnê podkre�liæ, ¿e s³u¿-
by techniczne naszej uczelni wykona³y sze-
reg zadañ po tzw. kosztach materia³owych.
By³y to prace malarskie, konserwatorskie,
adaptacyjne itd., dziêki którym pomieszcze-
nia utrzymywane s¹ na dobrym poziomie.
Dobr¹ ilustracj¹ jako�ci pracy naszych s³u¿b
jest wygl¹d niektórych laboratoriów, np.
chemii, które po odnowieniu wrêcz ma³o
przypominaj¹ dawne pomieszczenia. Na
Wydziale Mechanicznym odnowione zosta-
³o kilka sal wyk³adowych i laboratoriów, do
których teraz a¿ przyjemnie wej�æ.

Raz jeszcze podkre�lam, ¿e przy tej sa-
mej obsadzie kadrowej stale zwiêksza siê
liczba zadañ, które wykonywane s¹ do-
brze. �wiadczy to o kompetencji pracow-
ników, a ja jestem z tego bardzo zadowo-
lony. Oszczêdno�ci i szukanie optymal-
nych rozwi¹zañ doprowadzi³o do takich
rezultatów. Póki co, nie mamy innego
wyj�cia.

Wspomnê tu o jeszcze jednej wa¿nej
sprawie, której pocz¹tek siêga roku ubie-
g³ego, a fina³ mia³ miejsce w roku bie¿¹-
cym; chodzi o centralê telefoniczn¹ obej-
muj¹c¹ swym zasiêgiem poza budynkiem
przy ul. Miko³ajczyka, tak¿e Lipsk i Za-
pole. Dziêki bardzo dobrej wspó³pracy z
Telekomunikacj¹ Polsk¹, która jest naszym
operatorem sieci uda³o siê pozyskaæ od TP
SA nieodp³atnie nowoczesn¹ cyfrow¹ cen-
tralê. Zdradzê nieco tajemnice kuchni kie-
dy powiem, ¿e koszt central, tej na Miko-
³ajczyka i ju¿ zakupionej na ul. Ozimsk¹,
siêga prawie 300 tys. z³. Ta inwestycja roz-
wi¹za³a nam bardzo powa¿ny problem z
dotychczasow¹ wyeksploatowan¹ ju¿ ana-
logow¹ central¹, do której brakowa³o ju¿
czê�ci zamiennych. Instaluj¹c nowoczesn¹
centralê, która na wiele lat rozwi¹¿e nam
problem ³¹czy ponie�li�my tylko koszty
zwi¹zane z dostosowaniem naszych urz¹-
dzeñ. Uwa¿am wiêc, ¿e by³a to dobra i
konieczna inwestycja, a ponadto bez na-
k³adów finansowych z naszej strony.

� A barierki na parkingu przed bu-
dynkiem g³ównym?

� Problem dostêpu pracowników poli-
techniki do miejsc parkingowych przed
budynkiem na Miko³ajczyka wielokrotnie
pojawia³ siê przy ró¿nych okazjach i nale-
¿a³o go w koñcu rozwi¹zaæ. Postanowili-
�my wydzieliæ czê�æ parkingu tylko dla

pracowników oddzielaj¹c j¹ zaporami pod-
noszonymi przy pomocy pilota. Ca³o�æ
przedsiêwziêcia zamknê³a siê kwot¹ 20
tys. z³, która pochodzi³a ze �rodków pre-
wencyjnych PZU SA. Nie ukrywam, ¿e
wymaga³o to wielu, sk¹din¹d sympatycz-
nych, starañ i zabiegów, ale w rezultacie
dla uczelni to zadanie zrealizowane zosta-
³o niemal beznak³adowo.

� Wymieni³ Pan Dyrektor OPBP Je-
dynkê, Telekomunikacjê Polsk¹, PZU
SA, jako ¿yczliwych i hojnych kooperan-
tów Politechniki Opolskiej, czy s¹ jesz-
cze inni?

� ¯yczliwych, sympatycznych i zaprzy-
ja�nionych z uczelni¹ firm jest wiele, do
tego grona zaliczy³bym jeszcze bank PeKaO
SA, z którym �ci�le wspó³pracujemy. S¹ i
inne podmioty, których �wiadczenia na
rzecz naszej uczelni s¹ mniejsze, okazjonal-
ne, mimo to bardzo cenne. Sympatia i ¿ycz-
liwo�æ w tych trudnych czasach nie zawsze
ma wymiar finansowy, lecz te cechy tak¿e
dostrzegamy i wysoko sobie cenimy. W ze-
sz³ym roku doliczyli�my siê kilkudziesiêciu
tysiêcy z³ pochodz¹cych od instytucji i firm
wspieraj¹cych nas. Bie¿¹cy rok, rok kryzy-
su finansów publicznych da³ siê we znaki
bardzo wielu firmom, które musz¹ na sie-
bie zarobiæ, st¹d �wiadczenia na rzecz uczel-
ni by³y mniejsze, niemniej jednak by³y i to
warto podkre�liæ.

� Jak przedstawiaj¹ siê plany w za-
kresie pozyskania terenu na tzw. drugi
kampus?

Niestety nie uda³o nam siê, mimo
ogromnego nak³adu pracy organizacyjnej
i wielu zabiegów pozyskaæ terenów by³e-
go Metalchemu przy ul. O�wiêcimskiej.
Za lakonicznym okre�leniem starania kry-
³a siê ogromna praca polegaj¹ca na wyko-
naniu niezliczonej ilo�ci opracowañ, eks-
pertyz, wizyt, inwentaryzacji, ocen itd.
Sytuacja firmy Metalchem by³a przyczyn¹
tego, ¿e przejêcie obiektów sta³o siê nie-
mo¿liwe i zrezygnowali�my z projektu.
Ten temat nale¿y uznaæ za zamkniêty i nie-
aktualny.

Ca³e kolegium rektorskie, a ja jestem
jednym z jego skromnych cz³onków, stale
poszukuje nowego rozwi¹zania. Mamy
�wiadomo�æ tego, ¿e od lat siedemdziesi¹-
tych, czyli od czasu, gdy uczelnia kszta³-
ci³a tysi¹c piêæset studentów, baza lokalo-
wa w zasadniczy sposób nie uleg³a zmia-
nie. Mamy obecnie trzyna�cie tysiêcy stu-
dentów, piêtna�cie kierunków kszta³cenia
i ³atwo sobie wyobraziæ wobec jakich pro-
blemów staj¹ dziekani, rektor, aby spro-
staæ wymogom realizacji dydaktyki. Spra-
wy, o których wy¿ej wspomina³em pole-
gaj¹ce na pozyskiwaniu dodatkowych po-

mieszczeñ i powierzchni s¹ tylko dora�-
nym i krótkotrwa³ym rozwi¹zaniem po-
trzeb prê¿nie rozwijaj¹cych siê jednostek.
Rzecz wymaga rozwi¹zania kompleksowe-
go, a takim by³oby pozyskanie terenów na
drugi kampus, w którym znalaz³yby sie-
dzibê dwa wydzia³y, a opuszczone przez
nich obiekty przekazane zosta³yby pozo-
sta³ym jednostkom. Zarysowa³a siê taka
szansa w zwi¹zku z likwidacj¹ jednostki
wojskowej przy ul. Prószkowskiej. Ju¿
rozpoczêli�my formalne starania o pozy-
skanie dla PO tych terenów. Senat zgodzi³
siê na rozpoczêcie starañ, dokonali�my
wstêpnej oceny technicznej obiektów.
W³a�ciwie wszystkie czynno�ci formalne,
z wyst¹pieniem do wojewody i MENiS ju¿
przygotowali�my. Wiêcej nie chcia³bym
rozwijaæ tego w¹tku, czas poka¿e, co przy-
niesie dalszy rozwój wydarzeñ, a wola³-
bym o tym mówiæ ju¿ jako o fakcie doko-
nanym, ni¿ piêknych planach.

� Jak przedstawiaj¹ siê plany na rok
przysz³y w zakresie inwestycji i remon-
tów?

� Analizuj¹c ostatnie trzy lata stwierdziæ
muszê, ¿e obiekty pod wzglêdem budowla-
nym by³y zaniedbane, musimy zatem zin-
tensyfikowaæ prace remontowe i skutki tego
s¹ ju¿ widoczne. Przed nami bardzo wiele
prac, jako przyk³ad niech pos³u¿y obiekt
bodaj najm³odszy, czyli budynki przy ul.
Miko³ajczyka 5. Przed nami wymiana 750
okien, wymiana pionów i poziomów wody
zimnej oraz ³¹czy centralnego ogrzewania.
S¹ to koszty, które w³a�ciwie poch³on¹æ mo-
g³yby ca³y bud¿et uczelni przeznaczony na
remonty, a obiektów przecie¿ mamy wiele,
a w ka¿dym z nich zadania nie cierpi¹ce
zw³oki. Pracy przed nami jest wiele, gorzej
z perspektywami finansowymi na rok przy-
sz³y. Z resortem jeste�my w sta³ym kontak-
cie i w³a�ciwie rok przysz³y, co wynika z
ogólnej sytuacji finansów pañstwa, nie wy-
gl¹da weso³o. Je�li te prognozy siê spraw-
dz¹, przed nami bardzo trudny rok. Przewi-
duje siê zmniejszenie o 30% dotacji na tzw.
rzeczówkê, co w praktyce oznacza koniec
remontów! Z trudem starczy na pokrycie
kosztów energii elektrycznej, centralnego
ogrzewania, dostawy wody. Mam nadziejê,
¿e nie bêdzie a¿ tak dramatycznie i liczê w
tym wzglêdzie na dalsz¹ wzorow¹, a wrêcz
wzorcow¹ wspó³pracê z dziekanami i dyrek-
torami. Jest to m.in. rezultat funkcjonowa-
nia systemu finansowego w uczelni, który
sprawi³, ¿e kierownicy jednostek zaczêli li-
czyæ pieni¹dze, a oszczêdno�ci przeznaczyæ
mog¹ na poprawê bazy lokalowej dla dy-
daktyki. Dlatego pomimo tych ma³o opty-
mistycznych prognoz wierzê, ¿e uda nam
siê wspólnie sporo zrobiæ.

� Dziêkujê za rozmowê



6 Politechnika Opolska

Z ¿ycia Uczelni

<GUVCYKGPKG�RQPKGUKQP[EJ�PCM�CFÎY�PC�TGOQPV[�Y������TQMW�

\�DWF>GVW�EGPVTCNPGIQ�

Lp. Wykaz budynków Opis robót Wykonanie 
1. Budynek dydaktyczny 

„Lipsk” Sosnkowskiego 31 
1. 3�7��L�Z\NRQDQLH�GDV]NyZ�QDG�ZHM�FLHP�GR�

budynku 
2. 0DORZDQLH�L�WDSHWRZDQLH�SRPLHV]F]H��QU�419 i 420 

RUD]�Z\NRQDQLH�ZHM�FLD�GOD�QLHSHáQRVSUDZQ\FK 

7.522,51 
 

2.906,46 

  Razem 10.428,97 
2. Ozimska 75 1. P.T. i adaptacja dwóch pom. piwnicznych na labor. 

2. :\NRQDQLH�Sá\WNRZDQLD�NRU\WDU]D�Z�SLZQLF\ 
3. 5HPRQW�GU]ZL�ZHM�FLRZ\FK 

11.798,78 
wstrzymane 

3.500,00 
  Razem 15.298,78 

3. Luboszycka 7, sala gimnastyczna 1. Remont zaplecza balkonu wraz z umeblowaniem. 
2. 8áR*HQLH�Z\NáDG]LQ\�ZUD]�]�Sá\WNRZDQLHP� 

11.524,20 
11.224,68 

  Razem 22.748,88 
4. Katowicka 48 1. Malowanie i wymiana okien w laboratorium 

geotechniki. 
2. Wymiana drzwi od strony hali laboratoryjnej, 

zamiast drzwi okna – decyzja Dziekana. 
3. :\NRQDQLH�ZHM�FLD�Z\áD]RZHJR�QD�SRGVWDZLH�

aneksu 

wstrzymana 
 

6.066,90 
 

— 

  Razem 6.066,90 
5. 0DáRSROVND��� 1. Remont i adaptacja III p. 20.140,75 
6. Luboszycka 3 Remont pom. piwnicznych + naprawa wentylacji. 2.500,- 
7. :DU\�VNLHJR�� 1. 5RERW\�UHPRQWRZH�]ZL�]DQH�]�DGDSWDFM��

SU]\EXGyZNL�QD�VDO
�Z\NáDGRZ��– kontynuacja 
UREyW�UR]SRF]
W\FK�Z������U� 

2. 3U]\á�F]�S�SR]��]DOHFHQLD�0LHMVNLHJR�.RPHQGDQWD�

6WUD*\� 

49.394,75 
 
 

4.211,22 

  Razem 53.605,97 
8. Ozimska 75 a 1. Malowanie pomieszczenia nr 1 

2. Malowanie pom. sekretariatu. 
3. Remont WC 

8.480,66 
6.654,98 
12.802,86 

  Razem 27.938,50 
9. ']LDáNRZD�� 1. Remont szatni w piwnicy. 

2. P.T. adaptacji pom. biurowych na sale laborat. 
6.884,57 
10.225,80 

  Razem 17.110,37 
10. 0LNRáDMF]\ND�� 1. Malowanie pom. dydaktycznych, 2065, 

216,217”D” 
2. Remont WC II 
3. Poligrafia 
4. :\NRQDQLH�PRGHUQL]DFML�LQVWDO��S�SR*� 

8.828,87 
 

12.198,00 
23.239,26 
30.695,17 

  Razem 
 

74.961,30 

11. Luboszycka 7 1. Remont WC na parterze z malowaniem holu i pom. 
portierni.  
:\PLDQD�GU]ZL�ZHM�FLRZ\FK�L�RNQD�SRUWLHUQL� 

62.533,75 

  Razem 62.533,75 
12. ']LDáNRZD�- poza planem 1. :\PLDQD�GU]ZL�]HZQ
WU]Q\FK�L�RNQD�SRUWLHUQL� 12.515,73 

  2*Ïà(0 325.849,90 
  5y*QLFD�SRPL
G]\�SODQHP�D�Z\NRQDQLHP 74.150,10 

Wylic]HQLH�ZJ�VWDQX�QD�G]LH��17.12.2001 r. 
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9[MQPCPKG�TQDÎV�TGOQPVQY[EJ�K�OQFGTPK\CELK�\G�'TQFMÎY�Y[F\KC�QY[EJ�RQ\C�

RNCPGO�TGOQPVÎY�Y�TQMW������
 

Lp. $GUHV�RELHNWX��QD]ZD�Z\G]LDáX Rodzaj robót 3RQLHVLRQH�QDNáDG\ 
Z�]á 

1. 6WRáyZND�0LNRáDMF]\ND����:(L$ 
$GDSWDFMD�QD�VDOH�Z\NáDGRZ� 
-�SáDWQH�]H��U��LQZHVW. 

- projekt adaptacji 
- roboty budowlane 
- instalacje specjalistyczne 
- GRVWDZD�L�PRQWD*�NU]HVHá 

LQVWDODFMD�HOHNWU\F]QD�R�ZLHWOHQLH�]HZQ
WU]QH 

8.540,00 
95. 584,35 
113.225,90 
57.407,10 
6 376,55 

  Razem 281 133,90 
2. 0DáRSROVND�����,,,�S��::)L) malowanie pomieszczH� 9 097,29 

5 645,63 
  Razem 14 742,92 

3. 0LNRáDMF]\ND�� 
:\G]LDá�0HFKDQLF]Q\ 

remont posadzki pom. 07 i 08 „B” 1.769,29 

4. Luboszycka 7, WZiIP roboty remontowe biblioteki 
roboty elektryczne 

13 480,89 
6 264,63 

  Razem 19 745,52 
5. Katowicka 48, WB remonW�SRPLHV]F]H� 8.106,21 
 

6. 
Sosnkowskiego 31 
%LEOLRWHND�*áyZQD 

roboty malarskie 1.223,08 

7. Ozimska 75, IMFiCh UHPRQW�SRPLHV]F]H� 
inst. elektr. 

8.860,28 
1 966,26 

  Razem 10 826,54 
8. Katowicka 48, sala sportowa 

WWFiF 
naprawa posadzki 416,39 

9. Luboszycka 3 UHPRQW�SRPLHV]F]H��SLZQLF]Q\FK 21 069,11 
 2*Ïà(0  359 032,96 
10. 0LNRáDMF]\ND����SáDWQH�]H��URGNyZ�3=8 GRVWDZD�L�PRQWD*�XU]�G]H��SDUNLQJRZ\FK 19 850,43 

:\OLF]HQLH�ZJ�VWDQX�QD�G]LH��17.12.2001 r. 

 

9[MC\�TQDÎV�DWFQYNCP[EJ�\CRNCPQYCP[EJ���Y[MQPCP[EJ�Y������T��

PC�WUWYCPKG�CYCTKK�

Lp. Obiekt Opis robót :DUWR�ü�Z�]á 
1. ']LDáNRZD�� 1DSUDZD�GDV]ND�QDG�ZHM�FLHP�GR�EXG\QNX 4 499,47 
2. ']LDáNRZD���VDOD�VSRUWRZD Miejscowa naprawa parkietu 1 138,48 
  Razem 5 637,95 

3. Katowicka 48 :\NRQDQLH�ZHM�FLD�Z\áD]RZHJR 1 697,41 
4. Katowicka 48, Sala sportowa Miejscowa naprawa parkietu 2 472,13 
5. Karczów Naprawa rynien budynku dworku 

Naprawa dachu i komina portierni 
802,48 

1 658,34 
  Razem 2 460,82 

6. Luboszycka 3 8GUR*QLHQLH�ZHQW\ODFML�Z�SRP��ODE��NRPSXWHURZHJR 2 473,51 
7. Luboszycka 7 - naprawa posadzki  w prysznicach 

- XVXQL
FLH�DZDULL�NDQDOL]DFML 
- naprawa opierzenia blach dachu 

1 780,00 
748,14 
476,68 

  Razem 3 004,82 
8. Ozimska 75 Uszczelnienie pokrycia dachu 3 104,11 
9. Budynek „Zapole” Podniesienie i ocieplenie przewodów 

wentylacyjnych 
5 283,33 

10. +DOD�ODERUDWRU\MQD��0LNRáDMF]\ND�� Naprawa pokrycia dachu 3 268,25 
  2*Ïà(0 29 402,33 

:\OLF]HQLH�ZJ�VWDQX�QD�G]LH� 17.12.2001 r. 
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2QPKGUKQPG�PCM�CF[�PC�TGOQPV[�QDKGMVÎY�UQELCNP[EJ�Y������T��
 

Lp. Adres obiektu 
Nazwa obiektu 

Rodzaj robót 3RQLHVLRQH�QDN áDG\ 
Z�]á 

1. :DU\�VN LHJR����+RWHO�$V\VWHQWD roboty malarskie 2 337,52 
2. 0LN RáDMF]\N D��–���'6��Ä=D�FLDQHN ´ naprawa okien 

remont WC IV S��XVXQL
FLH�DZDULL 
452,81 

32 366,62 
3. 0LN RáDMF]\N D��–10, DS. „Zygzak” naprawa dachu 4 095,11 
4. 0DáRSROVN D�����'6��QU���+RWHO�Ä6RN UDWHV´ UHP RQW�SRP LHV]F]H� 8 554,39 
5. Struga 16, Dom Studenta 

nr 5 „Archimedes” 
UHP RQW�SRP LHV]F]H� 
XVXQL
FLH�DZDULL��SURMekt budow. i wykonawczy 

3 738,84 
75 640,- 

6. 0LN RáDMF]\N D����6WRáyZN D�VWXGHQFN D - roboty instalacyjne 
- L]RODFMD��FLDQ\�]HZQ
WU]QHM 
- ZHQW\ODFMD�VWRáyZN L 
- projekt budowlany 
- naprawa dachu 

4 089,74 
2 761,84 
73 794,79 
12 370,80 
1 938,31 

RAZEM 94 955,48 
2*Ïà(0 222 140,77 

:\OLF]HQLH�ZJ�VWDQX�QD�G]LH�������������U� 

 

<GUVCYKGPKG�RQPKGUKQP[EJ�PCM�CFÎY�PC�KPYGUV[ELG�

2QNKVGEJPKMK�1RQNUMKGL������T��

Lp. Nazwa i adres inwestycji Rodzaj robót :\VRN R�ü�SRQLHVLRQ\FK  
QDN áDGyZ�Z�]á� 

1. Hala laboratorium, Katowicka 48 budowlano-P RQWD*RZH 
 

964 973,73 

2. Äà�F]QLN �-�]HVSyá�VDO�Z\N áDGRZ\FK ´ budowlano-P RQWD*RZH� 2 007 227,35 
3. &HQWUXP �%DGD��:\GROQR�FLRZ\FK  projekt budowlany  433,69 
4. 6WRáyZN D�DGDSWRZDQD�QD�VDO
�Z\N áDGRZ��

0LN RáDMF]\N D�� 
- projekt adaptacja 
- roboty budowlane 
- instalacje specjalistyczne  
- GRVWDZD�L�P RQWD*�N U]HVHá 

8 540,00 
91 984,35 

113 226,90 
57 407,10 

  RAZEM 271 158,35 
  2*Ïà(0 3 243 793,12 

6WDQ�QD�G]LH�������������U� 

Po raz trzeci marsza³ek województwa
opolskiego Stanis³aw Ja³owiecki przy-
zna³ doroczne nagrody za szczególne
osi¹gniêcia w dziedzinie rozwoju i upo-
wszechniania edukacji. Tym razem
w�ród laureatów jest prorektor ds. na-
uki, prof. Jerzy Skubis inicjator wielu
przedsiêwziêæ naukowych i organizacyj-
nych w naszej uczelni. Dziêki jego za-
anga¿owaniu uruchomione zosta³y nowe
atrakcyjne kierunki kszta³cenia. Prorek-

tor merytorycznie wspiera przygotowy-
wanie kolejnych kierunków.

Tegoroczni laureaci odebrali nagro-
dy w dniu 17 grudnia w sali kameralnej
Filharmonii Opolskiej.

Efektem aktywno�ci profesora J.
Skubisa jest tak¿e powo³anie do ¿ycia
uczelnianej gazety, której setny numer
w³a�nie trafi³ do r¹k Czytelników.

Serdecznie gratulacje Panu Prorekto-
rowi sk³ada redakcja WU.

Zaproszenie na op³atek
Ks. abp. prof. dr hab. Alfons Nos-

sol, Wielki Kanclerz Wydzia³u Teolo-
gicznego Uniwersytetu Opolskiego ser-
decznie zaprasza nauczycieli akademic-
kich i pracowników administracyjnych
wy¿szych Uczelni i Instytutów w Opolu
na spotkanie op³atkowe i noworoczne,
które odbêdzie siê w auli Wydzia³u teo-
logicznego (gmach Muzeum Diecezjal-
nego), ul. Kard. Kominka 1a, w �rodê
9 stycznia 2002 r. o godz. 17.00

Oprac. Dzia³ Techniczny

Nagroda Marsza³ka dla prof. J. Skubisa
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Z prac Senatu
Otwieraj¹c w dniu 14 listopada 2001 r. osiemnaste w ka-

dencji posiedzenie Senatu Politechniki Opolskiej rektor � prof.
Piotr Wach i senatorowie minut¹ ciszy uczcili pamiêæ o zmar-
³ym prof. Antonim Plamitzerze, twórcy opolskiej uczelni
technicznej, za³o¿ycielu i pierwszym dziekanie Wydzia³u
Elektrycznego naszej Uczelni.

Nastêpnie rektor przedstawi³ zebranym porz¹dek posiedze-
nia, do którego nie wniesiono zastrze¿eñ:
1. Sprawy organizacyjne:

- zaopiniowanie wniosku o utworzenie na Wydziale Za-
rz¹dzania i In¿ynierii Produkcji Katedry Polityki Re-
gionalnej,

- zmiana nazwy Katedry Prawa i Zarz¹dzania Regional-
nego na Katedrê Prawa i Administracji,

- wyra¿enie zgody na nieodp³atne przekazanie firmie
ECO SA w Opolu wêz³a cieplnego znajduj¹cego siê w
budynku WEiA przy ul. Sosnkowskiego 31 w Opolu.

2. Sprawy osobowe:
- wyra¿enie zgody na mianowanie prof. dra in¿. Roma-

na Jankowiaka (WB) na stanowisko profesora nadzwy-
czajnego w PO, z dniem 1 listopada 2001 r. do ukoñ-
czenia 70 roku ¿ycia,

- wyra¿enie zgody na mianowanie dra hab. in¿. Zygmun-
ta Kozika (WEiA) na stanowisko profesora nadzwyczaj-
nego w PO,

- wyra¿enie zgody na mianowanie dra hab. in¿. W³odzi-
mierza Chomy (WEiA) na stanowisko profesora nad-
zwyczajnego w PO,

- zaopiniowanie wniosku o powo³anie na stanowisko kie-
rownika Katedry Polityki Regionalnej (WZiIP) � prof.
dra hab. Krystiana Heffnera.

3. Sprawy naukowe:
- wyra¿enie zgody na zawarcie umowy o wspó³pracy po-

miêdzy Politechnik¹ Opolsk¹ a Uniwersytetem Tech-
nicznym w Brnie (Czechy),

- wspó³praca z zagranic¹ � programy europejskie.
4. Przedsiêwziêcia zwi¹zane z pozyskaniem dla Uczelni

obiektów na cele statutowe PO.
5. Sprawy dydaktyczne:

- uchwalenie nowego kierunku studiów dziennych in¿y-
nierskich: technika rolnicza i le�na (WM),

- zaopiniowanie planów studiów Studium Podyplomowe-
go Rynki energii elektrycznej na WEiA,

- zaopiniowanie planów studiów na kierunku: elektroni-
ka i telekomunikacja (WEiA),

- zmiany w planach studiów dziennych magisterskich na
kierunku elektrotechnika,

- zaopiniowanie planów studiów dziennych magisterskich
na kierunku: mechanika i budowa maszyn dla specjal-
no�ci: in¿ynieria jako�ci (WM),

- zaopiniowanie planów studiów in¿ynierskich zaocznych
na kierunku zarz¹dzanie i in¿ynieria produkcji oraz pla-
nów studiów uzupe³niaj¹cych magisterskich zaocznych
dla absolwentów ró¿nych kierunków i specjalno�ci
(oprócz kierunku zarz¹dzanie i marketing) na kierun-
ku: zarz¹dzanie i marketing,

- zmiany w Regulaminie Studiów PO,
- sprawozdanie z przebiegu konferencji prorektorów ds.

nauczania polskich uczelni technicznych, po³¹czonej z
posiedzeniem Komisji Akredytacji Uczelni Technicznych
(Wroc³aw 8�10 XI 2001r.),

- informacja w sprawie
wszczêcia postêpowania
akredytacyjnego zg³oszo-
nych kierunków,

- dyskusja dot. zasad rekru-
tacji na I rok studiów w
r.a. 2002/2003.

6. Sprawy finansowe.
7. Komunikaty, zapytania i wol-

ne wnioski.
8. Zatwierdzenie protoko³u z

posiedzenia Senatu PO w
dniu 26 wrze�nia br.
Realizuj¹c powy¿szy porz¹dek obrad Senat PO:
- uchwali³ utworzenie, z dniem 1 grudnia 2001 r. na Wy-

dziale Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji, Katedry Poli-
tyki Regionalnej oraz:

- zmianê nazwy z Katedry Prawa i Zarz¹dzania Regional-
nego na: Katedrê Prawa i Administracji,

- wyrazi³ zgodê na zbycie przez Politechnikê Opolsk¹ fir-
mie ECO SA w Opolu wêz³a cieplnego znajduj¹cego
siê w budynku Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki
przy ul. Sosnkowskiego 31,

- pozytywnie zaopiniowa³ wniosek dziekana Wydzia³u
Budownictwa o mianowanie na stanowisko profesora
nadzwyczajnego w Politechnice Opolskiej, z dniem 1
listopada 2001 r. do ukoñczenia 70 roku ¿ycia � prof.
dra in¿. Romana Jankowiaka,

- pozytywnie zaopiniowa³ wniosek dziekana Wydzia³u
Elektrotechniki i Automatyki o mianowanie na stanowi-
sko profesora nadzwyczajnego w Politechnice Opolskiej,
z dniem 1 grudnia 2001 r. na czas okre�lony, tj. 5 lat:
dra hab. in¿. Zygmunta Kozika, dra hab. in¿. W³odzi-
mierza Chomê,

- pozytywnie zaopiniowa³ wniosek dziekana Wydzia³u
Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji o powo³anie, z dniem
1 grudnia 2001 r., na stanowisko kierownika Katedry
Polityki Regionalnej � prof. dra hab. Krystiana Heffne-
ra;

- wyrazi³ zgodê na zawarcie przez rektora umowy o
wspó³pracy pomiêdzy Politechnik¹ Opolsk¹ a Uniwer-
sytetem Technicznym w Brnie (Czechy);

- upowa¿ni³ rektora do dzia³añ zmierzaj¹cych do pozy-
skania terenów i obiektów zlokalizowanych przy ul.
Prószkowskiej w Opolu (po jednostce wojskowej) z prze-
znaczeniem ich na drugi kampus Politechniki Opolskiej,

- uchwali³ wniosek o utworzenie nowego kierunku stu-
diów dziennych in¿ynierskich: technika rolnicza i le�na
i pozytywnie zaopiniowa³ przedstawione plany studiów
tego kierunku dla trzech specjalno�ci:
- in¿ynieria le�na,
- in¿ynieria rolnicza,
- przechowalnictwo.

Oraz pozytywnie zaopiniowa³:
- plany studiów Studium Podyplomowego Rynki energii elek-

trycznej na WEiA i wyrazi³ zgodê na ich uruchomienie od
semestru letniego w r.a. 2001/2002;

- plany studiów na kierunku elektronika i telekomunikacja,
studia dzienne i zaoczne in¿ynierskie dla specjalno�ci: sys-
temy telekomunikacyjne i wyrazi³ zgodê na ich urucho-
mienie od r. a. 2001/2002;
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Z prac Senatu
- zmiany w planach studiów dziennych magisterskich na kie-

runku elektrotechnika dla specjalno�ci elektroenergetyka,
od r. a. 2001/2002;

- plany studiów dziennych magisterskich na kierunku me-
chanika i budowa maszyn dla nowej specjalno�ci in¿ynie-
ria jako�ci i wyrazi³ zgodê na ich uruchomienie od r. a.
2002/2003;

- nowe plany studiów i wyrazi³ zgodê na ich uruchomienie
od r. a. 2002/2003,
a) kierunek zarz¹dzanie i marketing, uzupe³niaj¹ce studia

magisterskie zaoczne dla osób nie bêd¹cych absolwen-
tami kierunku zarz¹dzanie i marketing,

b) kierunek zarz¹dzanie i in¿ynieria produkcji, studia in-
¿ynierskie zaoczne.

Zatwierdzi³ protokó³ z posiedzenia Senatu PO w dniu 26
wrze�nia 2001 r.

Ponadto Rektor poinformowa³ Senat o nadaniu tytu³u na-
ukowego profesora nauk technicznych dr hab. Stefanii
Grzeszczyk (WB) oraz o pomy�lnym przebiegu kolokwium
habilitacyjnego dr. Wies³awa Drobka (WZiIP).

Nastêpnie rektor wrêczy³ akty mianowania na stanowisko
prof. zwyczajnego w PO: prof. Ryszardowi Knosali i prof.
Januszowi Jaworskiemu, podpisane przez Ministra Eduka-
cji Narodowej.

Prorektor ds. nauki � prof. J. Skubis:
- poinformowa³ Senat o zamierzeniach i kierunkach reorga-

nizacji Dzia³u Nauki i Wspó³pracy z Zagranic¹ i o plano-
wanych przedsiêwziêciach maj¹cych za cel zwiêkszenia
udzia³u pracowników i studentów: w programach euro-
pejskich (Sokrates, Leonardo da Vinci, 5. Program ramo-
wy), w wymianie miêdzynarodowej, we wdro¿eniu no-
wych technologii dla przemys³u i w pracach finansowa-
nych przez KBN;

- omówi³ nowy program �Centra Doskona³o�ci� realizowa-
ny w ramach V Programu Ramowego UE i zachêci³ pra-
cowników nauki politechniki do udzia³u w nim;

- podkre�li³, ¿e zakres wspó³pracy miêdzynarodowej i udzia-
³u w programach europejskich powinien siê bardzo wy-
ra�nie rozwijaæ, dlatego nale¿y na ten rozwój k³a�æ szcze-
gólny nacisk;

- powiadomi³ Senat, ¿e w zwi¹zku ze znanymi trudno�cia-
mi zwi¹zanymi z odd³u¿eniem Zak³adu Aparatury Che-
micznej APC Metalchem SA, Politechnika Opolska zmu-
szona jest do rezygnacji z dalszych starañ o przejêcie nie-
ruchomo�ci zabudowanej przy ul. O�wiêcimskiej w Opo-
lu. W³adze rektorskie zakoñczy³y ju¿ negocjacje w tej spra-
wie i pisemnie poinformowa³y o rezygnacji prezesa Za-
rz¹du APC Metalchem SA � dr in¿. Aleksandra Udryc-
kiego.
Prorektor ds. organizacyjnych � dr Z. Kasperski:

- przedstawi³ informacje o realizacji bud¿etu Uczelni po III
kwartale 2001,

- poinformowa³, ¿e planowane przychody � przy za³o¿eniu,
¿e dotacja MENiS na dzia³alno�æ dydaktyczn¹ zostanie
zrealizowana w 100% � ulegn¹ wzrostowi o 742.547 z³,
tj. o 1,83 % g³ównie z powodu wzrostu odp³atno�ci za
studia na Wydziale Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji, a
tak¿e wzrostu przychodu z op³at rekrutacyjnych.

- Zapowiedzia³ tak¿e wzrost planowanych kosztów o 0,83%
� g³ównie z powodu nowych zatrudnieñ, a tak¿e zwiêk-
szonych kosztów obs³ugi zajêæ dydaktycznych,

- poinformowa³ o podwy¿kach. Przekaza³, ¿e kwota netto
na podwy¿ki, przyznana przez MENiS wynosi 707.968 z³,
co stanowi oko³o 10 % funduszu p³ac (lub 11% nie licz¹c
dodatków funkcyjnych). Ostateczne podpisanie podwy¿ek
dla poszczególnych pracowników nast¹pi w momencie
otrzymania przelewu z MENiS,

- omówi³ dokument pt. Kalkulacja wydzia³owych kosztów
kszta³cenia w Politechnice Opolskiej w roku 2000. Poin-
formowa³, ¿e w zwi¹zku z wyrokiem Trybuna³u Konstytu-
cyjnego z dnia 8 listopada 2000 r. Uczelnia zobowi¹zana
jest do takiej organizacji kszta³cenia aby:
a) liczba studentów na studiach zaocznych nie przekracza-

³a liczby studentów na studiach dziennych,
b) op³aty pobierane od studentów studiów zaocznych nie

przekracza³y kosztów kszta³cenia,
- powiadomi³ Senat, ¿e przeprowadzono oszacowanie kosz-

tów kszta³cenia na wszystkich wydzia³ach w oparciu o dane
z 2000 r. Poprosi³ dziekanów o zapoznanie siê z tym do-
kumentem i o przedstawienie ewentualnych uwag dotycz¹-
cych przyjêtej metodologii obliczeñ.
Dziekan WB � prof. T. Chmielewski poinformowa³, ¿e

prof. S. Grzeszczyk przebywa na stypendium DAAD w Stut-
tgarcie. Przekaza³ tak¿e informacje dotycz¹ce 47. Konferen-
cji Naukowej Krynica 2001 zorganizowanej we wrze�niu przez
Wydzia³ Budownictwa, pod patronatem PAN.

Dziekan WEiA � prof. R. Rojek powiadomi³ Senat o kra-
dzie¿y sprzêtu z laboratorium komputerowego w budynku
�LIPSK�. W zwi¹zku z powy¿szym, do chwili uzupe³nienia
sprzêtu i unormowania sprawy, zapowiedzia³ pewne ograni-
czenia w dostêpie studentów do laboratorium komputerowe-
go poza zajêciami dydaktycznymi.

Dyrektor administracyjny zaapelowa³ do kierowników jed-
nostek organizacyjnych o dokonanie przegl¹du zabezpiecze-
nia oraz procedur zwi¹zanych z dozorowaniem i udostêpnia-
niem wszystkich laboratoriów.

Dziekan WM � prof. S. Król zakomunikowa³, ¿e 28 listo-
pada br., o godz. 10.00 w sali Senatu PO odbêdzie siê kolej-
na (pi¹ta) publiczna obrona rozprawy doktorskiej, na któr¹
zaprosi³ obecnych. Tym razem rozprawê doktorsk¹ przygoto-
wa³ mgr in¿. Marusz Rz¹sa.

Sekretarz rektora Urszula Mazur
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Z kalendarza rektorów

Z KALENDARZA
REKTORÓW
n 12 listopada 2001 r. prorektor ds.
studenckich prof. Grzegorz Gasiak by³
go�ciem Radia Opole. Tematy porusza-
ne na antenie to przede wszystkim: za-
sady rekrutacji na studia w Politechni-
ce Opolskiej z uwzglêdnieniem wyni-
ków nowej matury i nowe kierunki
kszta³cenia. Prorektor mówi³ równie¿
o pozyskiwaniu dla uczelni nowych
obiektów na cele dydaktyczne i wymia-
nie zagranicznej studentów.

n 14 listopada 2001 r. prorektor ds. na-
uki � prof. Jerzy Skubis i kwestor � mgr
Barbara Hetmañska, uczestniczyli w
uroczystym otwarciu Oddzia³u Banku Za-
chodniego WBK SA w Opolu przy ul.
Grota Roweckiego 17.

n 15 listopada � rektor, prof. Piotr Wach
spotka³ siê z dr. in¿. Aleksandrem
Udryckim, by³ym prezesem Zarz¹du
APC �Metalchem� SA i poinformowa³ go
o podjêciu przez w³adze Politechniki
Opolskiej decyzji o rezygnacji z dalszych
starañ dotycz¹cych planów przejêcia przez
nasz¹ Uczelniê nieruchomo�ci przy ul.
O�wiêcimskiej w Opolu.

n Prorektor ds. organizacyjnych dr Zyg-
munt Kasperski w dniu 17 grudnia br.
uczestniczy³ w spotkaniu zorganizowanym
przez Urz¹d Marsza³kowski, którego te-
matem by³o przygotowanie programu i
projektów w obszarze: Spójno�æ spo³ecz-
no-gospodarcza Phare oraz analiza pro-
blemów i celów. W wyniku wspó³pracy z
UM ma powstaæ program adresowany do
Komisji Europejskiej pt. System kszta³ce-
nia spo³ecznego dla przygotowania do
wymogów europejskiego rynku pracy fi-
nansowany z programu PHARE CBC.

n 20 listopada br. rektor P. Wach spotka³
siê z Henrykiem Grinerem, dyrektorem
Biura Regionalnego w Opolu Banku Za-
chodniego WBK SA w celu omówienia
zakresu wspó³pracy miêdzy instytucjami
oraz mo¿liwo�ci sponsorowania Uczelni.

n W tym samym dniu rektor P. Wach od-
by³ spotkanie z dyrektorem Instytutu Mi-
neralnych Materia³ów Budowlanych w
Opolu � doc. dr. in¿. Jerzym Dud¹ i w

imieniu Kolegium Rektorskiego przyj¹³
zaproszenie na kolejne spotkanie zaplano-
wane na dzieñ 29 listopada br. w IMMB.
Tematem g³ównym rozmów by³o omówie-
nie dalszej dalszej wspó³pracy miêdzy jed-
nostkami.

n 21 listopada 2001 r. odby³o siê z udzia-
³em prorektora ds. studenckich spotkanie
inauguracyjne dotycz¹ce zasad rekrutacji
na stypendia SOCRATES-ERASMUS,
stypendiów i op³at oraz przebiegu studiów
za granic¹.

n W dniu 22 listopada 2001 r. rektor �
prof. Piotr Wach, wraz z prorektorem,
prof. J. Skubisem i dyrektorem admini-
stracyjnym � mgr. Leonem Prucnalem
z³o¿yli wizytê wojewodzie Leszkowi Po-
ganowi. W trakcie rozmów omawiano
mo¿liwo�æ pozyskania terenów i obiektów
przy ul. Prószkowskiej w Opolu, po by³ej
jednostce wojskowej i przeznaczeniem ich
na drugi kampus Politechniki Opolskiej.
Na zakoñczenie wizyty przedstawiciele
politechniki z³o¿yli wojewodzie formalny
wniosek wraz z uchwa³¹ Senatu PO w tej
sprawie, z pro�b¹ o nadanie mu odpowied-
niego biegu.

n 27 listopada br. rektor P. Wach wzi¹³
udzia³ w kolejnym posiedzeniu Konferen-
cji Rektorów Uczelni Wroc³awia i Opola,
której gospodarzem by³a Akademia Me-
dyczna we Wroc³awiu.

n 27 listopada br. prorektor J. Skubis by³
w �l¹skiej Akademii Medycznej w Kato-
wicach, gdzie odby³ rozmowê z cz³onkiem
Komitetu Badañ Naukowych, Zespo³u P-
05, prof. dr. hab. med. Marcinem Ka-
miñskim. Dotyczy³y one mo¿liwo�ci uzy-
skania przez Wydzia³ Wychowania Fizycz-
nego i Fizjoterapii Politechniki Opolskiej
grantu inwestycyjnego o nazwie �Budowa
centrum badañ wydolno�ciowych�.

n 28 listopada br. w holu budynku g³ów-
nego mia³o miejsce podsumowanie wysta-
wy fotograficznej dokumentuj¹cej wypra-
wê zorganizowan¹ przez studencki klub
�Plecak i aparat� do Nepalu przez Tur-
cjê, Iran, Pakistan i Indie. Go�æmi hono-
rowymi uroczysto�ci byli m.in. rektor P.

Wach oraz prorektor ds. studenckich,
Grzegorz Gasiak. Wystawê przygotowa³a
wraz z autorami zdjêæ, uczestnicz¹cymi
w wyprawie plastyk z Pracowni Technik
Multimedialnych.

n 29 listopada br. rektor, prof. Piotr
Wach spotka³ siê opolskim parlamentarzy-
st¹, pos³em na Sejm RP Jerzym Szteli-
g¹. Celem spotkania by³o przedstawienie
zamierzeñ Uczelni dotycz¹cych pozyska-
nia terenów i obiektów przy ul. Prósz-
kowskiej w Opolu na drugi kampus oraz
uzyskania poparcia dla tych dzia³añ.

n 4 grudnia br. prorektor ds. nauki �
prof. J. Skubis przewodniczy³ posiedze-
niu Kolegium Rektorskiego z udzia³em
dziekanów wydzia³ów, dyrektora IMFiCh
i przedstawicieli zwi¹zków zawodowych.

n Prof. J. Skubis w dniu 5 grudnia br.
odby³ wizytê u wicemarsza³ka wojewódz-
twa opolskiego � Andrzeja Rybarczyka
w Urzêdzie Marsza³kowskim, w czasie
której omawiano mo¿liwo�ci wspó³pracy
Politechniki Opolskiej z Instytutem Mi-
neralnych Materia³ów Budowlanych w
Opolu.

n 7 grudnia br. rektor prof. P. Wach i
prorektor ds. nauki prof. J. Skubis
uczestniczyli w uroczysto�ci wrêczenia
dyplomów ukoñczenia studiów wy-
¿szych absolwentom Wydzia³u Elektro-
techniki i Automatyki. Uroczysto�æ od-
by³a siê w auli Politechniki Opolskiej
przy ul. Katowickiej 48.

n 12 grudnia rektor P. Wach przewodni-
czy³ posiedzeniu Senatu Politechniki Opol-
skiej. Po czê�ci merytorycznej senatorowie
oraz zaproszeni go�cie udali siê na spotka-
nie �wi¹teczne z w³adzami uczelni, w cza-
sie którego rektor z³o¿y³ �wi¹teczne ¿ycze-
nia adresowane do wszystkich pracowników
Politechniki Opolskiej.

n 13 grudnia br. dyplomy ukoñczenia
studiów odebrali absolwenci Wydzia³u
Mechanicznego. W uroczysto�ci wzi¹³
udzia³ prorektor ds. studenckich Grzegorz
Gasiak.

n 17 grudnia br. w sali kameralnej Fil-
harmonii Opolskiej prorektor ds. nauki
prof. Jerzy Skubis odebra³ doroczn¹ Na-
grodê Marsza³ka Województwa Opolskie-
go w uznaniu zas³ug w rozwój edukacji.

El¿bieta Czaja, Urszula Mazur,
Barbara Przystajko, Anna Dr¹¿ek
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Z ¿ycia Uczelni

S¹ chwile, które sk³aniaj¹ do reflek-
sji, a powodem s¹ nie tylko nadchodz¹-
ce �wiêta Bo¿ego Narodzenia i Nowy
Rok, ale tak¿e Jubileuszowe Wydanie
Setnego Numeru naszych Wiadomo�ci
Uczelnianych. Sto wydañ naszego biu-
letynu to ponad 10-letni okres funkcjo-
nowania uczelni. Przegl¹daj¹c pierwsze
numery wiadomo�ci mo¿emy sobie
u�wiadomiæ ile zmieni³o siê w ¿yciu
politechniki przez ten okres. Przemiany
dotyczy³y ró¿nych obszarów: dydakty-
ki, nauki, badañ, wspó³pracy z przemy-
s³em, wspó³pracy miêdzynarodowej i
innych. Wszystkim tym przemianom
wiernie towarzyszy³a dokumentuj¹c je
nasza uczelniana gazeta. Gdyby nie Wia-
domo�ci Uczelniane wiele inicjatyw i
dzia³añ organizowanych przez pracow-
ników politechniki posz³oby w zapo-
mnienie. Kolejne numery Wiadomo�ci
Uczelnianych stanowi¹ niezast¹pion¹
dokumentacjê bie¿¹cego ¿ycia uczelni.
Wielokrotnie siêgam do tych materia³ów
dla odtworzenia przebiegu wydarzeñ
sprzed lat. Oprawione tomy kolejnych
roczników �Wiadomo�ci Uczelnianych�
zajmuj¹ poczesne miejsce w mojej bi-
bliotece.

Ta chwila refleksji kieruje moje my-
�li do zespo³u ludzi, którzy stali na po-
cz¹tku wydawania naszej uczelnianej
gazety. W oczywisty sposób chcia³bym
ich dzisiaj wymieniæ: Krystynê Dudê,
Andrzeja Michniewicza, El¿bietê Cie-
chociñsk¹, Ma³gorzatê Kalinowsk¹ i
skierowaæ na ich rêce podziêkowania
przede wszystkim za to, ¿e z entuzja-
zmem podjêli siê inicjatywy, której po-
wodzenie na pocz¹tku wcale nie by³o
pewne.

Dziêkujê zespo³owi za to, ¿e kolejne
numery Wiadomo�ci Uczelnianych mia-
³y coraz piêkniejsz¹ formê graficzn¹, a
ich zawarto�æ merytoryczna i forma
wydawnicza by³y z numeru na numer
coraz bardziej doskonalsze. Osobne po-
dziêkowania kierujê do pracowników
poligrafii, którzy wnie�li tak du¿y wk³ad
w wypracowanie obecnej szaty graficz-
nej naszych wiadomo�ci. Dzieñ wyda-
nia 100. numeru jest tak¿e okazj¹ do
z³o¿enia gratulacji z osi¹gniêtego zna-
czenia i pozycji w �rodowisku uczelnia-
nym i w mie�cie Opolu.

¯yczê, aby nadchodz¹cy czas by³ dla
Wiadomo�ci Uczelnianych okresem dal-
szego rozwoju i budowania pozycji na
naszym lokalnym rynku wydawniczym.
¯yczê, aby dokumentacyjno-informacyj-
ny profil wiadomo�ci by³ utrzymywany
w kolejnych numerach gazety. Zespo³o-
wi ¿yczê satysfakcji i wytrwa³o�ci w pra-
cach redakcyjnych, wydawniczych i po-
ligraficznych.

S¹dzê, ¿e moje my�li dobrze odda-
dz¹ ¿yczenia, aby Wiadomo�ci Uczelnia-
ne w niezmienionej formie i redagowa-
ne przez ten zespó³ obchodzi³y Jubile-
usz Wydania 200. numeru.

Prorektor ds. nauki
prof. dr hab. in¿. Jerzy Skubis

2001 rok dla Wiadomo�ci Uczelnia-
nych Politechniki Opolskiej jest ro-
kiem podwójnego jubileuszu, w maju
up³ynê³o 10 lat od wydania pierwsze-
go numeru gazety, w grudniu wycho-
dzi numer setny. Mam nadziejê, ¿e
przez te sto numerów uczelniana ga-
zeta zdo³a³a wej�æ na trwa³e do ¿ycia
akademickiej wspólnoty, ¿e kolejne
edycje wzbudzaj¹ u Czytelników
¿yczliwe zainteresowanie. Ambicj¹
zespo³u redakcyjnego by³o mo¿liwie

Wiadomo�ci Uczelniane po raz setny najszersze ukazanie problemów wa¿-
nych dla pracowników Uczelni i stu-
dentów. Gazeta stara³a siê zawsze in-
formowaæ o wa¿nych dla Uczelni wy-
darzeniach, promowaæ osi¹gniêcia na-
ukowe i studenck¹ aktywno�æ, za-
mieszczaæ artyku³y popularno-nauko-
we, prezentowaæ �rodowisko z najlep-
szej strony.

Krótkie podsumowanie ¿ycia gazety
zamieszczone zosta³o w 96. numerze,
lecz i dostojna setka sk³ania do reflek-
sji. Przez te z gór¹ dziesiêæ lat niewiel-
ka grupa ludzi tworz¹cych gazetê pozo-
sta³a w³a�ciwie niezmieniona, choæ z ga-
zet¹ wspó³pracowa³o okazjonalnie
znacznie wiêcej osób, wymienionych we
wspomnianym czerwcowym numerze.
Nie wspomnia³am wówczas o autorkach
rysunków zamieszczanych na drugiej
stronie ok³adki, a tworz¹cych cykl naj-
pierw Zak¹tki Opola, potem Zak¹tki
Opolszczyzny. Autork¹ pierwszego jest
pani mgr in¿. arch. Monika Adamska, a
ciekawe obiekty architektoniczne nasze-
go regionu przedstawia pani mgr in¿.
arch. Bo¿ena Banek. Gazeta zyska³a tak-
¿e sta³e wspó³pracowniczki z Biblioteki
G³ównej w osobach pañ Barbary Olek-
sowicz i Anny Kmiecik, dziêki którym
mo¿emy siê dowiedzieæ, jakie nowo�ci
naby³a biblioteka.

Na ok³adce setnego numeru znajduje
siê zdjêcie dawnych i obecnych wspó³-
pracowników gazety, choæ oczywi�cie
nie wszystkich uda³o siê zebraæ.

Z okazji jubileuszowej setki sk³adam
serdeczne gratulacje i podziêkowania
ca³emu zespo³owi, tym, z którymi stale
tworzymy kolejne numery gazety i tym,
którzy w przesz³o�ci z ni¹ wspó³praco-
wali, autorom tekstów, studentom pisz¹-
cym o swoich pasjach, zainteresowa-
niach. Szczególnie ciep³e s³owa kierujê
pod adresem pana prorektora Jerzego
Skubisa, inicjatora wydania uczelnianej
gazety i jej opiekuna oraz zawsze dla
redakcji ¿yczliwych w³adz rektorskich.
Jako, ¿e jubileusz Wiadomo�ci Uczel-
nianych wypada w grudniu, do tych
s³ów do³¹czam dla wszystkich Wspó³-
pracowników i Czytelników najserdecz-
niejsze ¿yczenia �wi¹teczne. Niech na-
strój wigilijnej wieczerzy nape³ni serca
rado�ci¹ i otuch¹, a nowy rok spe³ni
pok³adane w nim nadzieje.

Krystyna Duda
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Wie�ci z wydzia³ów

Wydzia³ Budownictwa

XLVII Konferencja Naukowa �Krynica 2001�

Konferencje �krynickie� maj¹ swoj¹ wieloletni¹ tradycjê i
presti¿ zwi¹zany z udzia³em specjalistów stanowi¹cych naj-
wiêksze krajowe forum naukowe dziedziny � budownictwo.
Udzia³ w tym wyj¹tkowej rangi spotkaniu cenione jest przez
wielu, ze wzglêdu na okazjê, z jednej strony, do prezentacji
autorskich rozwi¹zañ, a z drugiej � do weryfikacji w³asnych
wyników naukowych i metod prowadzonych prac badawczych.

Kolejna, XLVII Konferencja Naukowa Komitetu In¿ynierii
L¹dowej i Wodnej PAN oraz Komitetu Nauki PZITB odby³a
siê w dniach od 16 do 21 wrze�nia br., oczywi�cie w Kryni-
cy. Organizacjê tegorocznej konferencji powierzono Wydzia-
³owi Budownictwa Politechniki Opolskiej; Komitet Organiza-
cyjny pracowa³ pod przewodnictwem prof. dra hab. in¿. Ta-
deusza Chmielewskiego � dziekana wydzia³u. Sk³ad Komi-
tetu Honorowego i Komitetu Organizacyjnego Konferencji
przedstawiono ni¿ej.

Sk³ad komitetu honorowego
• prof. dr in¿. Andrzej Ajdukiewicz � przewodnicz¹cy

KN PZITB,
• in¿. Andrzej Balcerek � przewodnicz¹cy SPCiW,
• prof. dr hab. in¿. Andrzej M. Brandt � przewodnicz¹cy

KILiW PAN,
• prof. dr hab. in¿. Roman Ciesielski � honorowy przewod-

nicz¹cy KILiW PAN,
• prof. dr hab. in¿. Jan Kubik � Politechnika Opolska,
• dr Stanis³aw Ja³owiecki � marsza³ek Sejmiku Wojewódz-

twa Opolskiego,
• prof. dr hab. in¿. Stanis³aw Ku� � przewodnicz¹cy PZITB,
• prof. dr hab. in¿. Wies³aw Kurdowski � AGH Kraków,
• prof. dr hab. in¿. Piotr Wach � rektor Politechniki

Opolskiej,
• prof. dr hab. in¿. Andrzej Wiszniewski � minister nauki.

Sk³ad komitetu organizacyjnego
• prof. dr hab. in¿. Tadeusz Chmielewski � przewodnicz¹cy,
• prof. dr in¿. Roman Jankowiak � wiceprzewodnicz¹cy,
• dr hab. in¿. Zbigniew Mañko, prof. PO � wiceprzewodni-

cz¹cy,
• dr hab. in¿. Wojciech Skowroñski, prof. PO � wiceprze-

wodnicz¹cy ds. czê�ci ogólnej,
• dr hab. Stefania Grzeszczyk, prof. PO � wiceprzewodni-

cz¹ca ds. czê�ci problemowej,
• doc. dr in¿. Jerzy Duda � dyrektor IMMB,
• dr hab. in¿. Wojciech Anigacz, prof. PO,
• dr hab. in¿. Miros³aw Dytczak, prof. PO,
• prof. dr in¿. Bronis³aw Weryñski,
• dr hab. in¿. Jerzy Wyrwa³, prof. PO,
• dr hab. in¿. Zbigniew Zembaty, prof. PO,
• dr in¿. Henryk Nowak � sekretarz organizacyjny,
• dr in¿. Jan Mizera � sekretarz ds. promocji i prezentacji,

przewodnicz¹cy Oddz. Op. PZITB,
• dr in¿. Wiktor Abramek,
• dr in¿. Wies³aw Baran,

• dr in¿. Jan Centkowski,
• dr in¿. Jerzy Denkiewicz,
• dr in¿. Marian Gigiel,
• dr in¿. Grzegorz Ginda,
• dr in¿. Les³aw Tarczyñski,
• dr in¿. Jan ¯muda,
• mgr in¿. Andrzej S³odziñski,
• Monika Bere�nicka,
• Artur £o¿yñski.

Obrady konferencji podzielono zgodnie z tradycj¹ na dwie
czê�ci: ogóln¹ oraz problemow¹. Czê�æ ogólna konferencji �
w ramach której prezentowane by³y referaty recenzowane
przez Komitet Naukowy pod przewodnictwem prof. dra hab.
in¿. Wojciecha Radomskiego � nosi³a tytu³ Problemy nauko-
wo-badawcze budownictwa. Natomiast czê�ci problemowej,
podczas której wyg³aszano referaty zamówione przez organi-
zatorów, nadano tytu³ Materia³y budowlane u progu XXI wie-
ku. Materia³y konferencyjne wydano w czterech tomach (w
sumie ok. 1300 stron).

Zorganizowano dwadzie�cia jeden sesji czê�ci ogólnej oraz
sze�æ sesji czê�ci problemowej. Sesje tej pierwszej obejmo-
wa³y dziewiêæ dzia³ów tematycznych (por. tabela na str. 14).
W ramach czê�ci problemowej, któr¹ zakoñczy³a dyskusja ge-
neralna, przedstawiono nastêpuj¹ce zagadnienia:
- polityka krajowa w zakresie rozwoju materia³ów bu-

dowlanych,
- przemys³ cementowy: przesz³o�æ, stan obecny i perspek-

tywy,
- legislacja i normalizacja,
- uwarunkowania rozwoju dziedziny,
- materia³y budowlane a �rodowisko.

W ramach podsumowania czê�ci problemowej opracowa-
no zbiór 11 wniosków o du¿ej wadze dla aktualnej sytuacji w
budownictwie naszego kraju. Wnioski zosta³y skierowane do:
- Sejmowej Komisji PPBiM i Ministerstwa Infrastruktury,
- redakcji miesiêczników In¿ynieria i Budownictwo, Prze-

gl¹d Budowlany oraz kwartalnika Archiwum In¿ynierii
L¹dowej,

- wszystkich wydzia³ów budownictwa politechnik w Polsce.
Trwaj¹ce piêæ dni obrady toczy³y siê równolegle, dwuto-

rowo; uzyskano w ten sposób wiêcej czasu na prezentacjê
referatów i dyskusjê, co stwarza³o z kolei jedyn¹ w swoim
rodzaju okazjê do zapoznania siê z prowadzonymi pracami
badawczymi poszczególnych o�rodków naukowych w kraju.

Program konferencji obejmowa³ równie¿ wyk³ady okolicz-
no�ciowe i zebrania, a w tym wieczór in¿ynierski PZITB,
spotkanie Zwi¹zku Mostowców RP oraz otwarte zebranie KN
PZITB, podczas którego m.in. prezentowano sylwetki i doro-
bek naukowy laureatów tegorocznych nagród PZITB; na fo-
rum konferencyjnym wrêczono zarówno nagrody PZITB, jak
i medale im. prof. Stefana Kaufmana. W ramach popo³udnio-
wych imprez towarzysz¹cych okoliczno�ciowe referaty o cha-
rakterze problemowym i syntetycznym wyg³osili prof. dr hab.
in¿. Zygmunt Jamro¿y (referat pt. Beton przysz³o�ci � roz-
mowy o betonie), prof. dr in¿. Stanis³aw Kajfasz (referat pt.
Uprawianie nauki w Polsce i w �przestrzeni europejskiej�),
prof. dr hab. in¿. Janusz Kasperkiewicz (referat pt. Sztucz-
na inteligencja, softcomputing i nauki komputacyjne w in¿y-



14 Politechnika Opolska

Wie�ci z wydzia³ów
nierii), oraz prof. dr hab. in¿. Gustaw Rakowski (referat pt.
Kszta³cenie in¿ynierów i badaczy dla nauki i techniki XXI
wieku). Dodaæ nale¿y, i¿ do tradycji Konferencji wesz³a w
ostatnich latach tzw. sesja grantowa, w tym roku równie¿ zre-
alizowana jako dodatkowa sesja przeznaczona do prezentowa-
nia wyników najwa¿niejszych projektów badawczych finan-
sowanych przez Komitet Badañ Naukowych.

Podobnie jak w ubieg³ych latach, taki w tym roku podczas
konferencji dosz³o do spotkania i wymiany do�wiadczeñ sze-
rokiego grona naukowców i praktyków budownictwa z wszyst-
kich najwa¿niejszych o�rodków krajowych.

Wojciech Skowroñski

SKN Biodom obchodzi³o 5-lecie

Studenckie Ko³o Naukowe Biodom dzia³aj¹ce przy Kate-
drze Podstaw Projektowania Budowlanego powsta³o 5 lat
temu. Z tej okazji w auli Politechniki Opolskiej, 19 pa�dzier-
nika 2001 roku, odby³o siê Seminarium Naukowe z aktyw-
nym udzia³em cz³onków Polskiego Stowarzyszenia Mykolo-
gów Budownictwa. S³owo wstêpne wyg³osi³ prof. Wojciech
Skowroñski � za³o¿yciel i opiekun Biodomu. Z zaproszenia
prof. Skowroñskiego � organizatora spotkania � skorzysta³
Dr Christoph Richter (Poczdam), który przedstawi³ problem
renowacji konstrukcji budowlanych z drewna, mgr Ma³go-
rzata Nabrdalik (Uniwersytet Opolski) referuj¹ca problemy
zdrowotne ludzi powsta³e w zwi¹zku z mikrobiologicznymi
zanieczyszczeniami budynków oraz dr Barbara Janiñska
(Politechnika Poznañska), która przedstawi³a referat pod ty-
tu³em Zagrzybienia mieszkañ a kl¹twa królewskich grobow-
ców. W dyskusji wziêli udzia³ zarówno studenci, jak i prak-
tykuj¹cy in¿ynierowie oraz profesorowie obecni na semina-
rium. Spotkania studentów Ko³a Biodom z mykologami maj¹
ju¿ swoj¹ tradycjê, co podkre�li³ przyby³y z Wroc³awia pre-
zes Zarz¹du G³ównego PSMB � dr Jerzy Kary�. Dodaæ na-
le¿y, ¿e Stowarzyszenie PSMB obchodzi w tym roku swoje
30-lecie.

Józefa Barbara Czabak � redaktor WB

W Karpaczu w dniach 18�20 pa�dziernika br. odby³a siê
II Konferencja Naukowa Badania no�no�ci granicznej kon-
strukcji metalowych zorganizowana przez Zak³ad Konstrukcji
Metalowych Instytutu Budownictwa Politechniki Wroc³awskiej
oraz Sekcja Konstrukcji Metalowych Komitetu In¿ynierii L¹-
dowej i Wodnej PAN.

Obrady prowadzone by³y w czterech sesjach, pierwsza
otwieraj¹ca konferencjê po�wiêcona zosta³a jubileuszowi 70-
lecia doc. dra in¿. Zdzis³awa Bodarskiego. Na pozosta³ych
trzech sesjach wyg³oszono i przedyskutowano 29 referatów
zakwalifikowanych przez 16-osobowy Komitet Naukowy.

W konferencji uczestniczyli prof. dr in¿. Roman Janko-
wiak i dr in¿. Jan ¯muda z Katedry Konstrukcji Budowla-
nych i In¿ynierskich, i wyg³osili trzy referaty:
1. Pawe³ Gniazdowski, Roman Jankowiak, Jan ¯muda � No-

�no�æ belek stalowych ze �rodnikami klasy 4 na �cinanie.
2. Roman Jankowiak � O projektowaniu stalowych ciêgien

sztywnych ³¹czonych na sworznie.
3. Jan ¯muda, Roman Jankowiak, - No�no�æ graniczna be-

lek stalowych przy równoczesnym zwichrzeniu i miejsco-
wym wyboczeniu �cianek.
Prof. R. Jankowiak by³ ponadto wspó³przewodnicz¹cym

sesji czwartej.
Oprócz referatów naukowych w czasie konferencji odby³y

siê prezentacje firm (ASTRON Buildings Sp. z o.o. � War-
szawa, TRASKO STAL Sp. z o.o.- Ostrów Wielkopolski).

Na stoiskach swoje wyroby prezentowa³y: Huta Katowice
SA, SIKA � POLAND I HILTI � POLAND.

Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki
Konkurs Akademia Tamino

W dniu 7 grudnia br. delegacja siedmiu studentów kierun-
ku informatyka wraz z opiekunem dr in¿. Ma³gorzat¹ Kali-
czyñsk¹ wziê³a udzia³ w spotkaniu zorganizowanym przez
Software AG Polska Sp. z o.o. Spotkanie odby³o siê w salach
nowoczesnego gmachu Biblioteki Uniwersytetu Warszawskie-
go i uroczy�cie zainaugurowa³o edycjê konkursu Akademia
Tamino.

Konkurs Akademia Tamino jest czê�ci¹ programu akade-
mickiego firmy Software AG. Celem programu jest wsparcie
budowania kompetencji m³odych polskich informatyków w
zakresie technologii XML. Program jest adresowany do szkó³
wy¿szych oferuj¹cych zajêcia z informatyki. Obejmuje on
budowê centrum kompetencyjnego XML, wspó³pracê ze szko-
³ami wy¿szymi w zakresie wspó³tworzenia programów edu-
kacyjnych, dostarczania najnowszych technologii know-how,
a tak¿e inicjatywy skierowane do studentów. Pierwsz¹ z nich
jest w³a�nie konkurs Akademia Tamino.

Konkurs jest dwuetapowy. Rozpoczêty pierwszy etap kon-
kursu polega na stworzeniu przez zespo³y projektowe dzia³aj¹-
cych aplikacji konkursowych oraz dokumentacji technicznej.
Etap ten koñczy siê 15 marca 2002 roku. Do drugiego etapu
przechodzi tylko oko³o 10% uczestników. Jego g³ównym celem
jest zbli¿ona do profesjonalnej promocja i prezentacja pracy
konkursowej. Etap ten bêdzie trwa³ do 15 maja 2002 roku.
G³ówn¹ nagrod¹ dla zwyciêskiego zespo³u projektowego jest
letnia praktyka w firmie Software AG w Darmstadt.

Zgodnie z oczekiwaniami organizatorów aplikacja konkur-
sowa musi wykorzystywaæ Tamino jako platformê DBMS i
mieæ szansê na sukces komercyjny. Udostêpnione przez orga-
nizatorów oprogramowanie � Tamino Information Server jest

5HIHUDW\�F]
�FL�RJyOQHM 
 

']LDá�WHPDW\F]Q\ 
Liczba 

QDGHVáDQ\FK�

referatów 

Liczba 
SU]\M
W\FK�

referatów 
Teoria konstrukcji 20 17 
Konstrukcje betonowe 23 19 
Konstrukcje metalowe 25 21 
0DWHULDá\�EXGRZODQH 30 21 
Fizyka budowli 13 10 
Budownictwo ogólne 10 5 
Geotechnika 18 17 
2UJDQL]DFMD�L�]DU]�G]DQLH�Z�EXGRZQLFWZLH 8 5 
,Q*\QLHULD�NRPXQLNDF\MQD 25 18 
RAZEM 172 133 



WIADOMO�CI UCZELNIANE 4(100) grudzieñ 2001 15

Wie�ci z wydzia³ów
serwerem informacji dla biznesu, przekszta³ca b³yskawicznie
dowolne �ród³a danych w obiekty internetowe w standardzie
XML. Wiêcej informacji na stronie www.weia.po.opole.pl.

Do konkursu przyst¹pi³o 90 zespo³ów projektowych z 30
o�rodków akademickich z ca³ej Polski. Politechnikê Opolsk¹
reprezentuj¹ 4 zespo³y � w sumie 11 osób � studenci III i IV
roku Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki, kierunku infor-
matyka (w tym dwóch studentów studiów zaocznych), w
wiêkszo�ci s¹ to cz³onkowie ko³a naukowego inFormat. Nad-
zór merytoryczny nad naszymi uczestnikami sprawuje dr in¿.
Ma³gorzata Kaliczyñska.

¯yczymy ciekawych pomys³ów i powodzenia.

n Prof. Krzysztof Latawiec pracowicie spêdzi³ okres waka-
cyjny bior¹c czynny udzia³ w konferencji zagranicznej 5th

World Multiconference on Systemics, Cybernetics and Infor-
matics, Orlando, Florida, USA, gdzie w lipcu wyg³osi³ refe-
rat: Latawiec, K.J., R. Rojek, C. Marciak and G.H.C. Olive-
ira. �Robust adaptive OBF-based constrained EHMAC: sim-
ple and effective�.

Nastêpnie wykorzystuj¹c swój pobyt w USA wzi¹³ udzia³
w proszonych seminariach: Latawiec K.J.: A new inverse-
free solution to the discrete-time LQR problem. Seminarium
wyg³oszone w sierpniu 2001 w Department of Mathematics
and Statistics, University of Calgary, Calgary, Canada, oraz
w Department of Electrical and Computer Engineering, Uni-
versity of New Mexico, Albuquerque, NM, USA. Latawiec
K.J.: Parameter estimation and adaptive predictive control of
linear and nonlinear Wiener systems modeled by orthonor-
mal basis functions. Seminarium wyg³oszone w Department
of Chemical and Materials Engineering, University of Alber-
ta, Edmonton, Alberta, Canada.

n Na Wydziale Elektrotechniki i Automatyki od semestru let-
niego roku akademickiego 2001/2002 zostan¹ uruchomione
studia podyplomowe nt. Rynki energii elektrycznej. Kierow-
nikiem studium jest pani: dr in¿. Barbara Kaszowska, se-
kretarzem dr in¿. Barbara Kucharska.

J. Ukarma

Wydzia³ Mechaniczny
n Dnia 19.12.br. o godz. 10.00 w Sali Senatu PO odby³a siê
publiczna obrona pracy doktorskiej mgr in¿. Rolanda Pawlicz-
ka nt. Badanie wp³ywu parametrów obci¹¿enia i geometrii kar-
bu na trwa³o�æ przy zmiennym zginaniu i skrêcaniu, której pro-
motorem jest dr hab. in¿. Grzegorz Gasiak � prof. PO.

n W dniu 28 listopada o godz. 10.00 w sali Senatu, przed
Rad¹ Wydzia³u Mechanicznego Politechniki Opolskiej odby-
³a siê publiczna obrona pracy doktorskiej mgra in¿. Mariu-
sza Rz¹sy nt. Metoda detekcji i pomiaru wybranych parame-
trów pêcherzyków powietrza. Promotorem pracy by³
dr hab. in¿. Boles³aw Dobrowolski � prof. PO. W sk³ad ze-
spo³u recenzentów weszli: dr hab. in¿. Andrzej Pl¹skowski
z Instytutu Przemys³u Organicznego, dr hab. in¿. Jan Cie-
p³ucha z Politechniki £ódzkiej oraz dr hab. in¿. Roman
Ulbrich z naszej Uczelni.

W pracy przedstawiono metodê pomiaru i detekcji wybra-
nych parametrów poruszaj¹cych siê pêcherzyków gazu. Po-
miary zrealizowano w oparciu o tomograf optyczny. Autor
pracy doktorskiej zosta³ wyró¿niony za oryginalno�æ opraco-
wania i jego wysoki poziom. Dr in¿. Mariusz Rz¹sa bardzo
profesjonalnie i na wysokim poziomie dokona³ multimedial-
nej prezentacji swojej pracy, podczas której po raz pierwszy
skorzystano z multimedialnego rzutnika, bêd¹cego od nie-
dawna w posiadaniu Wydzia³u. Jego odpowiedzi na zadawane
pytania by³y zwiêz³e, logiczne i przemy�lane. W czasie dys-
kusji, wspomniano o du¿ych umiejêtno�ciach prelegenta w
prezentowaniu referatów na konferencjach miêdzynarodo-
wych. Jako przysz³y adiunkt bêdzie zapewne doskona³ym
dydaktykiem i dociekliwym pracownikiem naukowym. Gra-
tulujemy Panie Doktorze!

n W dniu 4 grudnia o godz. 13.00 przed Rad¹ Wydzia³u
Informatyki i Zarz¹dzania Politechniki Wroc³awskiej odby³a
siê publiczna obrona pracy doktorskiej mgra in¿. Mar-
ka Krótkiewicza nt. Rozpoznawanie obiektów w zastosowa-
niach in¿ynierii procesowej oraz mechanoskopii. Promotorem
pracy by³ dr hab. in¿. Roman Ulbrich � profesor PO. Obrona
przebieg³a bardzo pomy�lnie. Gratulujemy Panie Doktorze!

n W dniu 21 listopada 2001 r. w Katedrze Urz¹dzeñ dla Prze-
mys³u Spo¿ywczego i Ochrony �rodowiska odby³a siê bardzo
mi³a uroczysto�æ. Pan Profesor Janusz Boss obchodzi³ 40-
lecie pracy naukowej. Z tej okazji Szanowny Jubilat przyj¹³
wiele serdecznych podziêkowañ za dotychczasow¹ pracê od
swoich wspó³pracowników z katedry oraz od studentów. ¯y-
czono Panu Profesorowi dalszych owocnych lat pracy nauko-
wej i dydaktycznej.

Profesor Boss w naszej Uczelni pracuje od 1977 roku. By³
za³o¿ycielem i d³ugoletnim kierownikiem Katedry Urz¹dzeñ
dla Przemys³u Spo¿ywczego i Ochrony �rodowiska. W cza-
sie swojej pracy na naszej Uczelni wypromowa³ 8 doktorów.
Ponad 100 dyplomantów pisa³o prace in¿ynierskie i magister-
skie pod opiek¹ Pana Profesora. Profesor Janusz Boss piasto-
wa³ równie¿ przez trzy kadencje funkcjê dziekana Wydzia³u
Mechanicznego, by³ równie¿ prorektorem ds. studenckich.

W dniach 24-28 wrze�nia 2001 r. w Polanicy Zdroju w
o�rodku Nasz Dom odby³ siê XX Sympozjon Podstaw Kon-
strukcji Maszyn, który odbywa siê cyklicznie co 2 lata. W
tym roku organizatorem by³a Katedra Mechaniki i Podstaw
Konstrukcji Maszyn Politechniki Opolskiej oraz Polskie To-
warzystwo Mechaniki Teoretycznej i Stosowanej - Oddzia³ w
Opolu, którego prezesem jest prof. Ewald Macha.

W obradach udzia³ wziê³o 170 osób reprezentuj¹cych
wszystkie katedry, zak³ady i instytucje uczelni polskich zaj-
muj¹cych siê problematyk¹ podstaw konstrukcji maszyn oraz
uczestnicy z Japonii i Szwajcarii. Na Sympozjon zakwalifiko-
wano 172 referaty (recenzowane przez cz³onków Komitetu
Naukowego Sympozjonu), które prezentowane by³y w sesjach:
plenarnych, sekcyjnych oraz plakatowych. Prace zosta³y wy-
drukowane jako artyku³y w trzech tomach Zeszytów Nauko-
wych Politechniki Opolskiej.

Referaty po�wiêcone by³y szeroko rozumianej tematyce
podstaw konstrukcji maszyn, jak równie¿ problematyce kom-
puterowego wspomagania projektowania.
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Na Sympozjonie uczestnicy z Politechniki Opolskiej wy-

g³osili 10 referatów tj.:
- Besler A.: Analiza rangi wa¿no�ci parametrów eksploata-

cyjnych dla sprawno�ci ca³kowitej pomp zêbatych z wykorzy-
staniem minimalizacji wielowarto�ciowych funkcji logicznych

- Achtelik H., Grzelak J.: Nierównobie¿ne przek³adnie
pasowe z ko³ami eliptycznymi

- Besler A., Partyka M.: Przedstawienie wp³ywu parame-
trów eksploatacyjnych dla sprawno�ci pomp zêbatych przy
u¿yciu metody siatkowo-drzewiastej minimalizacji funkcji
boolowskiej

- Gasiak G., Pawliczek R.: Model p³aszczyzny naprê¿eñ
granicznych przy zmiennym zginaniu i skrêcaniu z udzia-
³em naprê¿enia �redniego

- Gasiak G., Rozumek D., Lachowicz C.: Modelowanie
prêdko�ci rozwoju szczeliny zmêczeniowej w materia³ach
sprê¿ystoplastycznych z wykorzystaniem zakresu ca³ki DJ

- Karolczuk A., £agoda T.: Zastosowanie kinematycznego
modelu umocnienia przy obliczaniu trwa³o�ci zmêczenio-
wej w prostym stanie naprê¿enia

- Koziarska A.: Badanie wp³ywu wielokierunkowych zmian
parametrów eksploatacyjnych na sprawno�æ pomp zêba-
tych z wykorzystaniem wielowarto�ciowych zmodyfikowa-
nych drzew logicznych

- Koziarska A.: Badanie wp³ywu zmian parametrów eks-
ploatacyjnych na sprawno�æ pomp zêbatych z zastosowa-
niem optymalnych zmodyfikowanych drzew logicznych

- £agoda T., Macha E.: Trwa³o�æ zmêczeniowa przy kom-
binacji rozci¹gania ze skrêcaniem w ujêciu energetycznym

- Pazo³a Cz.: Badanie procesu uszczelniania i trwa³o�ci
wêz³ów uszczelniaj¹cych si³owników hydraulicznych
Pracownicy Katedry Mechaniki i Podstaw Konstrukcji

Maszyn Politechniki Opolskiej zaprezentowali swoje publika-
cje na wystawie zorganizowanej na czas trwania sympozjonu.

Uroczyste otwarcie XX Sympozjonu PKM swoj¹ obecno-
�ci¹ i przemówieniem u�wietni³ JM Rektor Politechniki Opol-
skiej prof. Piotr Wach, który równie¿ poprowadzi³ wspólnie
z prof. E. Mach¹ pierwsz¹ sesjê plenarn¹.

W sk³ad Komitetu Honorowego Sympozjonu weszli: Wie-
s³aw Bajon, Janusz Dietrich, Antoni Dziama, Stanis³aw
Kocañda, Zbigniew Osiñski, Tadeusz Szucki, Piotr Wach,
Marian Warszyñski, Maciej Zarzycki.

Pracom Komitetu Naukowego, w sk³ad którego wchodzili
m.in. Grzegorz Gasiak oraz Marian Partyka � profesorowie
PO, przewodniczy³ prof. Ewald Macha,

Nad przebiegiem Sympozjonu czuwa³ Komitet Organiza-
cyjny w sk³adzie: Ewald Macha � przewodnicz¹cy, Tadeusz
£agoda � sekretarz, Rafa³ Bry�, Bo¿ena Chrobak, Teresa
Filarowska, Magdalena Filipek, Ewa Helleñska, Adam
Nies³ony, Czes³aw Pazo³a, Jerzy So³tysek, Joanna Widera.

Obrady na Sympozjonie urozmaicane by³y ciekawymi wy-
cieczkami krajoznawczymi, uroczyst¹ kolacj¹, na której z
okazji ukoñczenia 70 lat prof. Karol Grudziñski z Politech-
niki Szczeciñskiej oraz prof. Wies³aw Kaniewski z Politech-
niki £ódzkiej nominowani przez Komitet Naukowy na cz³on-
ków Komitetu Honorowego otrzymali kwiaty i upominki.

Odby³a siê równie¿ specjalna sesja wieczorna, na której
prezentowano ta�mê wideo z pierwszych sympozjonów. Nie-
stety planowane ognisko nie odby³o siê z powodu z³ych wa-
runków pogodowych.

W czasie trwania XX Sympozjonu mia³a miejsce dyskusja
okr¹g³ego sto³u nt. Finansowania badañ naukowych z zakre-
su podstaw konstrukcji maszyn przez KBN. Na zebraniu Ko-
mitetu Honorowego i Naukowego postanowiono, ¿e organi-
zatorami kolejnego przysz³orocznego Sympozjonu bêdzie
Katedra Podstaw Budowy Maszyn Akademii Techniczno-Hu-
manistycznej w Bielsku-Bia³ej.

n w Zak³adzie Samochodów, odby³o siê spotkanie (15 listo-
pada br.) Dyrektora Dzia³u Rozwoju (Manager Research En-
gineering) koncernu Tenneco pana Koena Reybroucka (Bel-
gia) z w³adzami Wydzia³u: profesorami Janem Sk³adzieniem,
Stanis³awem Witczakiem, dr. in¿. Wac³awem Hepnerem,
dr. in¿. Jerzym Jantosem (organizatorem spotkania).

W sk³ad koncernu Tenneco-Automotive wchodzi firma
Monroe, która jest �wiatowym producentem amortyzatorów.
Fabryka zlokalizowana jest w St.Truiden w Belgii i produku-
je 45 000 amortyzatorów dziennie. Monroe jest absolutnym
liderem na rynku czê�ci zamiennych. Jej wyroby sprzedawa-
ne s¹ w 150 krajach �wiata.

W zwi¹zku z nowo tworzonym Eastern Europe Engine-
ering Centre z siedzib¹ w Gliwicach, firma Monroe pragnie
nawi¹zaæ kontakty z o�rodkami naukowymi w Polsce.

Celem wizyty by³a wspólna ocena mo¿liwo�ci wspó³pracy
pomiêdzy Tenneco-Automotive a Politechnik¹ Opolsk¹. Koen
Reybrouck zapozna³ siê z zapleczem badawczym Wydzia³u,
jak równie¿ z profilem dzia³alno�ci naukowo-badawczej. Wi-
zytowa³ laboratoria Katedry Mechaniki i PKM oraz laborato-
ria Zak³adu Samochodów.

Tenneco-Automotive poszukuje wsparcia naukowego w ta-
kich dziedzinach jak:
- nowe materia³y konstrukcyjne,
- rozwi¹zywanie zagadnieñ zwi¹zanych z t³umieniem ha³a-

su, drgañ oraz wibracji w zawieszeniach pojazdów,
- stosowanie metod elementów skoñczonych do obliczeñ

wytrzyma³o�ciowych,
- badanie wp³ywu parametrów regulacyjnych w zawiesze-

niach pojazdów itp.
Koen Reybrouck nie wyklucza tak¿e mo¿liwo�ci podjêcia

wspó³pracy nad wspólnymi projektami.

n W dniach 25�26 pa�dziernika br. w Krakowie odby³a siê
IV Ogólnokrajowa Konferencja Naukowo-Techniczna, Postê-
py w Technice Wytwarzania Maszyn POSTÊPY 2001. W ma-
teria³ach konferencyjnych zosta³y zamieszczone referaty au-
torstwa prof. Wita Grzesika, dr. in¿. Piotra Nies³onego nt.
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Wie�ci z wydzia³ów
Prognozowanie warunków pracy pow³ok narzêdziowych na
podstawie testów tribologicznych oraz prof. Wiktora Tara-
nenki, dr in¿. Ewy Kwiatkowskiej, mgr in¿. Sebastiana
Brola nt. Wybór rozwi¹zania strukturalnego ESO na podsta-
wie optymalizacji charakterystyk techniczno-ekonomicznych.

n Prof. Wit Grzesik zosta³ powo³any na cz³onka Sekcji Me-
trologia w In¿ynierii Jako�ci i Diagnostyce Komitetu Metro-
logii i Aparatury Naukowej (KMiAN) PAN. Wybory odby³y
siê na zebraniu plenarnym KMiAN w Warszawie 9 wrze�nia
2001 r., a

n 20 listopada br. jako cz³onek grupy ekspertów uczestni-
czy³ w pierwszym posiedzeniu roboczym KAUT, które odby-
³o siê w Politechnice Warszawskiej z udzia³em JM Rektora
PW prof. Jerzego Wo�nickiego.

n W dniach 16-17 listopada br. odbywa³ siê I Kongres Ma-
szyny XXI wieku, na którym prof. Wit Grzesik wyg³osi³ refe-
rat plenarny nt. Kierunki rozwoju obróbki skrawaniem.
Uczestników Kongresu go�ci³a Politechnika Wroc³awska.

n 21 listopada br. odby³o siê seminarium Katedry Technolo-
gii Maszyn i Automatyzacji Produkcji, na którym mgr in¿.
Grzegorz Czachor wyg³osi³ referat nt. Analiza efektywno�ci
zastosowania wybranych algorytmów sterowania adaptacyj-
nego procesem skrawania. Seminarium poprzedza³o z³o¿enie
wniosku o otwarcie przewodu doktorskiego G. Czachora.

Wydzia³ Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji
n Z okazji zbli¿aj¹cych siê �wi¹t Bo¿ego Narodzenia i No-
wego 2002 Roku dziekani WZiIP zapraszaj¹ pracowników
Wydzia³u na spotkanie op³atkowe, które odbêdzie siê 19 grud-
nia br. o godz. 11.00 w sali nr 16 w budynku przy ul. Wa-
ryñskiego.

n 21�22 listopada br. Studenci zarz¹dzania i marketingu: Be-
ata Gwo�dziewicz, Agata Cyganek i £ukasz Dymek z Ko³a
Naukowego Arafin uczestniczyli w II Ogólnopolskiej Konfe-
rencji Naukowej pn. Nowoczesne technologie w sferze us³ug
finansowych, która w dniach 21 i 22 listopada br. odby³a siê
w  Szczecinie.

n Dr in¿. L. Karczewski, adiunkt z  Katedry Ergonomii i So-
cjologii Zarz¹dzania) uczestniczy³ w Walnym Zgromadzeniu
Cz³onków Polskiego Stowarzyszenia Etyki Biznesu EBEN Pol-
ska w Krakowie. Zgromadzenie odby³o siê w Krakowie 23
listopada br.

n W siedzibie Krajowej Izby Gospodarczej w Warszawie od-
by³y siê II Targi i Sympozjum Przedsiêbiorstwo 2003, w któ-
rych uczestniczy³ mgr R. �mietañski (pracownik Zak³adu
Nauk Ekonomicznych). Celem przedsiêwziêcia jest promo-
cja dzia³añ dla podniesienia konkurencyjno�ci polskich przed-
siêbiorstw i u³atwienia im dostêpu do rynków zagranicznych.
Targi zorganizowane zosta³y w dniach 5�6 grudnia br.

n Za po�rednictwem Wiadomo�ci Uczelnianych zwracamy siê
ponownie z apelem do studentów, pracowników i wszystkich
sympatyków Politechniki Opolskiej o przekazywanie ksi¹¿ek,

czasopism naukowych roczników statystycznych itp. jako da-
rów na rzecz nowo utworzonej Biblioteki Wydzia³u Zarz¹-
dzania i In¿ynierii Produkcji. Za hojno�æ z góry dziêkujemy.

Biblioteka G³ówna
n W dniach 19-20 listopada br. dyrektor Biblioteki dr El¿-
bieta Czerwiñska uczestniczy³a w konferencji podsumowu-
j¹cej Program Librarius. Biblioteka Politechniki Opolskiej
by³a jednym z beneficjentów, którym przyznano subwencjê.
Ogó³em przyznano 87 subwencji na kwotê oko³o 22 mln z³.

W�ród beneficjentów Librariusa 71% to biblioteki szkó³
wy¿szych, 24% biblioteki PAN, instytutów bran¿owych oraz
5% to biblioteki towarzystw naukowych.

n 23 listopada br. dyrektor Biblioteki dr El¿bieta Czerwiñ-
ska uczestniczy³a w dorocznej konferencji dyrektorów biblio-
tek szkó³ wy¿szych, która odby³a siê w AGH w Krakowie.
Podczas obrad przedstawiono sprawozdanie z dzia³alno�ci
Rady Wykonawczej dyrektorów bibliotek. Du¿¹ czê�æ obrad
po�wiêcono tak¿e problemom wynikaj¹cym z nowelizacji
ustawy o zamówieniach publicznych dotycz¹cych zakupu zbio-
rów.

n W dniu 24 listopada 2001r. mgr Anna Kmiecik uczestni-
czy³a w konferencji naukowej pt.: �Europa: integracja, edu-
kacja, kultura� zorganizowanej przez Pedagogiczn¹ Bibliote-
kê Wojewódzk¹ w Opolu. Pierwszym elementem konferencji
by³o uroczyste otwarcie wystawy po�wiêconej Wiilly�emu
Brandtowi. Ekspozycjê otworzy³ i dorobek kanclerza przy-
bli¿y³ Hermann Bünz, dyrektor przedstawicielstwa Fundacji
im. Friedricha Eberta w Polsce, która przygotowa³a wysta-
wê. Referaty po�wiêcone m.in. prawom mniejszo�ci w Unii
Europejskiej, jej rozszerzeniu, i europejskiej edukacji wy-
g³osili opolscy, krakowscy i warszawscy naukowcy.

n W dniach 10�11.12.2001r. mgr Anna Kmiecik uczestni-
czy³a w ogólnokrajowej konferencji we Wroc³awiu, zorgani-
zowanej przez Komisjê Wydawnictw Elektronicznych (KWE)
przy Zarz¹dzie G³ównym Stowarzyszenia Bibliotekarzy Pol-
skich oraz dyrekcjê i pracowników Biblioteki G³ównej
i O�rodka Informacji Naukowo-Technicznej Politechniki Wro-
c³awskiej pt.: �Internet w bibliotekach � próba bilansu i per-
spektywy rozwoju�.

Celem konferencji by³o podsumowanie, w oparciu o mo¿-
liwie �cis³e dane statystyczne, wykorzystania Internetu w pol-
skich bibliotekach oraz przedstawienie konkretnych projek-
tów zwi¹zanych z Internetem, które mog³yby byæ realizowa-
ne w najbli¿szym czasie.
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Studia i studenci

NA �CIANIE
Jedn¹ z wielu sekcji dzia³aj¹cych przy Uczelnianym Klu-

bie AZS jest Sekcja Wspinaczki Sportowej, której opieku-
nem jest Zbigniew Jankowski. Od chwili powstania sekcja
rozwija siê i przez ca³y czas przybywa osób chc¹cych upra-
wiaæ ten sport. Obecnie liczy ona 50 studentów i studentek.
Dawniej zajêcia wspinaczki sportowej odbywa³y siê w Liceum
Ogólnokszta³c¹cym nr 2 w Opolu, lecz po znacznym zwiêk-
szeniu siê liczby cz³onków, postanowiono przenie�æ zajêcia
na wiêkszy obiekt. Dlatego te¿ obecnie cz³onkowie sekcji
korzystaj¹ ze �ciany wspinaczkowej mieszcz¹cej siê w Szkole
Podstawowej nr 11 na Chabrach. W poprzednim roku akade-
mickim dziêki uprzejmo�ci pani kierownik osiedla akademic-
kiego W. �wisulskiej zosta³a utworzona ma³a �cianka do wspi-
naczki w DS Zygzak w pokoju 239. Pomimo, i¿ sala jest nie-
wielka, chêtnych do wspinaczki nie brakuje. Zajêcia w 11-
stce odbywaj¹ siê raz w tygodniu i s¹ prowadzone przez in-
struktora z Polskiego Zwi¹zku Alpinizmu Rafa³a Olandra, a
ka¿dy pocz¹tkuj¹cy wspinacz znajdzie tam fachow¹ pomoc.
Sekcja mo¿e pochwaliæ siê ju¿ sukcesami. Dwa lata temu na
Akademickich Zawodach we Wspinaczce Sportowej w Po-
znaniu, ówczesny opiekun sekcji Tomek Dêbek zaj¹³ drugie
miejsce we wspinaczce sportowej na czas. W tym roku aka-

demickim na podobne zawody pojedzie grupa najlepszych stu-
dentów, wy³onionych w drodze eliminacji. Cz³onkowie sekcji
organizuj¹ wyjazdy w góry, aby przeprowadzaæ równie¿ tre-
ningi w naturalnym �rodowisku. Najczê�ciej odwiedzanym
regionem wspinaczkowym jest Jura Krakowsko-Czêstochow-
ska. Oprócz polskich regionów wspinaczkowych odwiedzane
s¹ równie¿ tereny górskie w Europie. W maju tego roku gru-
pa studentów z Sekcji Wspinaczki Sportowej by³a we W³o-
szech w miejscowo�ci Arco, podczas ostatnich wakacji za� w
francuskiej miejscowo�ci � Orpierre i Sigoyer.

Jak widaæ chêtnych do uprawiania tego sportu nie brakuje.
Zajêcia s¹ urozmaicone i ciekawe, a wyjazdy w regiony wspi-
naczkowe umo¿liwiaj¹ poznanie naturalnych warunków to-
warzysz¹cych wspinaczce. Sport ten wymaga jednak zaanga-
¿owania i pewnej kondycji fizycznej, choæ aby siê wspinaæ
potrzebne s¹ przede wszystkim dobre chêci.

Nowe w³adze KU AZS
Dnia 29 pa�dziernika 2001 r. odby³o siê walne zebranie

sprawozdawczo-wyborcze Komisji Uczelnianej AZS Politech-
niki Opolskiej. Na zebraniu obecnych by³o 26 osób: w tym
dwóch zaproszonych go�ci � pani J. Kuku³ka oraz in¿. J. Ba-
niak, trzech cz³onków zarz¹du, jeden absolwent PO, 20 de-
legatów. Podczas zebrania wy³oniono w drodze g³osowania
nowy zarz¹d w sk³adzie: prezes � Dorota Borzucka; wice-
prezes ds. organizacyjnych Dagmara Natkaniec; wiceprezes
ds. sportu � Zbigniew Jankowski.

Sekretarzem w tej kadencji bêdzie Kamila Lenc; skarb-
nikiem Ewa Barañska a w sk³ad zarz¹du wejd¹ Anna
Daszkiewicz i Sylwia Ka¿mierska. Powo³ano równie¿
trzy komisje: ds. propagandy, ds. kontaktów z mediami
oraz ds. sekcji.

Zapraszamy do inFORMAT-u
Spo�ród kilkunastu dzia³aj¹cych na Uczelni kó³ naukowych

¿adne jednak nie zajmowa³o siê �ci�le, jedn¹ z najdynamicz-
niej rozwijaj¹cych siê obecnie dziedzin naukowych, jak¹ jest
informatyka. Studencka inicjatywa pozwoli³a to zmieniæ. W
ci¹gu miesi¹ca, po prawie pó³rocznych staraniach, na prze³o-
mie zimowego i letniego semestru roku akademickiego 2000/
2001 ukonstytuowa³o siê nowe ko³o naukowe. Gros cz³onków
za³o¿ycieli stanowili studenci (wówczas) trzeciego roku in-
formatyki. Po krótkich poszukiwaniach opiekunem naukowym
zgodzi³ siê zostaæ pan dr in¿. W³odzimierz Stanis³awski.
Nastêpne miesi¹ce pozwoli³y na do�æ powolny, ale zdecydo-
wany rozwój. Ko³o zyska³o nazwê � inFORMAT, powsta³ sta-
tut, przyjêci zostali pierwsi cz³onkowie, którzy wybrali za-
rz¹d. Pierwszym przewodnicz¹cym zosta³ pomys³odawca za-
³o¿enia ko³a, student informatyki £ukasz Stilger.

Ko³o zajmuje siê ró¿nymi zagadnieniami z dziedziny sze-
roko pojêtej informatyki, m.in. jêzykami wysokiego i niskie-
go poziomu, technikami internetowymi, bazami danych, czy
te¿ systemami operacyjnymi czasu rzeczywistego takimi jak
QNX. Cz³onkowie ko³a nale¿¹ do szeregu grup tematycznych
zajmuj¹cych siê nie tylko wymienionymi zagadnieniami. Naj-

Ci¹g dalszy na stronie 22
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W �rodowisku akademickim

Wszystko, co dobre, szybko siê koñczy. Jeszcze kil-
ka dni temu, pe³ni uniesieñ i zachwytu, radowali-
�my siê, obchodz¹c �wiêto patronalne naszego

O�rodka. Tak, Ósme Dni Xaverianum ju¿ za nami. Pozosta³y
nam tylko wspomnienia i... oczekiwanie na przysz³oroczne
�wiêtowanie.

Osiem gor¹cych dni up³ynê³o pod znakiem przedniej zaba-
wy i kultury na najwy¿szym poziomie. Obchody Dni Xave-
rianum rozpoczê³y siê, tradycyjnie ju¿, uroczyst¹ msz¹ �wiê-
t¹, po której otwarto wystawê fotograficzn¹, prezentuj¹c¹
miniony rok z ¿ycia O�rodka. Tego samego dnia zachwycali-
�my siê anielskimi przysmakami z �Jezuickiej Kawiarenki�,
ws³uchuj¹c siê w rozkoszne brzmienie o�rodkowego zespo³u
muzycznego.

Wielkimi przebojami tegorocznego �wiêta patronalnego
okaza³y siê wystêpy znakomitych muzyków, którzy wspania-
³ym wykonaniem i ró¿norodno�ci¹ form przyci¹gnêli do Xa-
verianum ca³e rzesze spragnionych dobrej rozrywki meloma-
nów. Pierwszego dnia mocnych wra¿eñ dostarczy³ nam, nie-
gdy� studencki, zespó³ �Raz, Dwa, Trzy�. W zupe³nie inny
muzyczny �wiat wprowadzi³ nas koncert zatytu³owany �Bru-
netki, blondynki�, na którym us³yszeæ mogli�my najwiêksze
klasyki sceny operetkowej. Nie zabrak³o te¿ muzyki ludowej,
któr¹ uraczy³ nas m³odzie¿owy zespó³ folklorystyczny �Re-
gle� z Poronina. Dla prawdziwych koneserów nie lada prze-
¿yciem by³ wystêp gwiazdy z legendarnej �Piwnicy pod Ba-
ranami� � Beaty Rybotyckiej i towarzysz¹cych jej muzyków
ze s³ynnego kabaretu.

�wiêtowanie Dni Xaverianum nie mog³oby siê obyæ bez
dnia po�wiêconego intelektualnym rozwa¿aniom. W tym roku
bardzo wa¿nym punktem obchodów �wiêta patronalnego by³o
��wiêto S³owa� � dyskusja panelowa zatytu³owana �Tradycja
i nowoczesno�æ�. W spotkaniu wziêli udzia³ redaktorzy pism
jezuickich: Józef Augustyn SJ (¯ycie Duchowe), Zbigniew
Marek SJ (Horyzonty Wiary), Wac³aw Oszajca SJ (Prze-
gl¹d Powszechny), Jerzy Sermak SJ (Pos³aniec Serca Jezu-
sowego), Anna Zygadlewicz (Szum z Nieba), oraz dyrektor
O�rodka Odnowy w Duchu �wiêtym - Józef Koz³owski SJ.
Dyskusjê prowadzi³ Krzysztof O³dakowski SJ.

Nie tylko moc wra¿eñ i prze¿yæ duchowych wynie�li�my z
Dni Xaverianum. Przekona³a siê o tym laureatka �Nocnego
�piewania� � El¿bieta Niedzia³ek, która przez uczestnictwo
w tej nocy amatorskiej twórczo�ci studenckiej odnios³a ko-
rzy�æ ca³kiem wymiern¹, sta³a siê bowiem posiadaczk¹ gita-

ry. To by³a niezapomniana noc, pod-
czas której publiczno�æ ochoczo w³¹-
cza³a siê w wystêpy artystów � ama-
torów.

Mi³o�nikom filmu zaproponowano
dwie nieprzespane noce, podczas
których mieli mo¿liwo�æ obejrzenia
takich hitów, jak: �Poznaj mojego
tatê�, �Zakrêcony�, �Czego pragn¹ kobiety�, �Depresja
gangstera� i �Dowód ¿ycia�.

Warto te¿ by³o nie spaæ w sobotni¹ noc, kiedy to dali�my
wyraz naszej rado�ci w andrzejkowych pl¹sach. Impreza, za-
koñczona tradycyjnymi wró¿bami i wyborem �Miss ga³gan-
ka� wpisa³a siê w poczet �s³ynnych o�rodkowych bali�.

Wieczór fina³owy, wieñcz¹cy obchody Ósmych Dni Xave-
rianum u�wietni³a swym wystêpem wspomniana ju¿ Beata
Rybotycka. Podczas uroczysto�ci koñcz¹cej obchody �wiêta
wrêczono nagrody im. �w. Franciszka Ksawerego �¯ar Ser-
ca�. Kapitu³a przyzna³a nagrody w trzech kategoriach: insty-
tucje i osoby spoza �rodowiska akademickiego pracuj¹ce na
rzecz drugiego cz³owieka, pracownicy naukowi oraz m³odzie¿
akademicka. W tym roku laureatami nagrody zostali: Danu-
ta Glezner, za �wieloletni¹ i pe³n¹ ofiarno�ci s³u¿bê drugie-
mu cz³owiekowi w placówce karnej w Opolu, bêd¹ca wype³-
nieniem s³ów Ewangelii �Bo by³em w wiêzieniu, a przyszli-
�cie do mnie�, prof. dr hab. Robert Rauziñski, za �ogrom-
n¹ ¿yczliwo�æ i pomoc okazywan¹ studentom oraz ujmuj¹c¹
skromno�æ i szlachetno�æ w ¿yciu codziennym� oraz studen-
ci � wolontariusze z katolickiego profilaktyczno � wychowaw-
czego klubu �Arka�, za �bezinteresown¹ pomoc dzieciom
oraz niegasn¹cy zapa³ w byciu z nimi i dla nich�.

Ka¿dy zatem móg³ podczas Dni Xaverianum znale�æ co�
dla siebie. Dni pe³ne rado�ci i kulturalnych doznañ pozosta-
wi³y moc niezapomnianych wra¿eñ. Euforia, z jak¹ spotka³a
siê celebracja �wiêta patronalnego, utwierdzi³a nas tylko w
przekonaniu, ¿e w O�rodku warto byæ i daæ co� z siebie. Za-
praszamy do Xaverianum!

Piotr Sidor

Maja Komorowska w Opolu
Znana aktorka teatralna i filmowa prof. Maja Komorowska

by³a go�ciem Duszpasterstwa Nauczycieli Akademickich oraz
Duszpasterstwa �rodowisk Twórczych. 23 listopada br. w sali
kameralnej Muzeum Diecezjalnego w Opolu odby³o siê spo-
tkanie z artystk¹. Bardzo liczni zebrani uczestnicy w skupie-
niu i z ogromn¹ satysfakcj¹ najpierw ws³uchiwali siê w pre-
zentowane przez Majê Komorowsk¹ teksty wybitnych polskich
poetów wspó³czesnych � Szymborskiej, Herberta, ksiê¿y Pa-
sierba i Twardowskiego, jak równie¿ we fragmenty w³asnych
wspomnieñ artystki z jej ksi¹¿ki �31 dni maja�. Nastêpnie,
zgodnie z intencj¹ go�cia-prelegenta i uczestników, wywi¹za-
³a siê interesuj¹ca rozmowa, w której prof. Komorowska m.in.
dzieli³a siê swymi do�wiadczeniami pedagogicznymi z pracy
w Pañstwowej Wy¿szej Szkole Teatralnej oraz wspomina³a
czas dzia³alno�ci w �wiatowej s³awy Teatrze 13 Rzêdów Je-
rzego Grotowskiego w Opolu.

Mw.



20 Politechnika Opolska

Rozwa¿ania
Marian Ciepaj

Drugi je�dziec Apokalipsy (cz. I )

�I ujrza³em: gdy Baranek (...) otworzy³ drug¹ pieczêæ,
us³ysza³em drugie Zwierzê mówi¹ce: Przyjd� .
I wyszed³ inny koñ � barwy ognia, a siedz¹cemu na nim
dano odebraæ ziemi pokój � by siê wzajemnie ludzie
zabijali � i dano mu wielki miecz�.

Apokalipsa �w. Jana 6,3.

Wojny towarzysz¹ ludzko�ci od niepamiêtnych czasów. Zda-
niem francuskiego historyka Jean � Jacques�a Babela w ci¹gu
5560 lat cywilizacji od czasów sumeryjskich dosz³o do 14513
wojen (nie s¹ tu uwzglêdnione konflikty po II wojny �wiatowej).
Mog³oby siê wydawaæ, ¿e ludzko�æ pomna tragicznych wydarzeñ
I i II wojny �wiatowej wyrzeknie siê �na wsze czasy� wojny jako
instrumentu rozwi¹zywania sporów miêdzynarodowych. Nadzie-
je takie by³y tym bardziej uzasadnione, ¿e oto w miejsce ma³o
skutecznej Ligi Narodów powo³ano now¹ organizacjê miêdzyna-
rodow¹ o powszechnym zasiêgu skupiaj¹c¹ suwerenne pañstwa �
Organizacjê Narodów Zjednoczonych � której podstawowym ce-
lem jest utrzymanie miêdzynarodowego pokoju i bezpieczeñstwa
oraz uchronienie przysz³ych pokoleñ od klêski wojny. Tymcza-
sem po zakoñczeniu II wojny �wiatowej prowadzono przeciêtnie
rocznie ok. 40 wojen. Do 1949 r. toczy³a siê wojna domowa w
Chinach, a po jej zakoñczeniu � wojna pomiêdzy Chiñsk¹ Repu-
blik¹ Ludow¹ a Republik¹ Ludow¹ Czang Kai-szeka na Tajwa-
nie. W latach 1950�1953 toczy³a siê wojna domowa w Korei, w
której z jednej strony wystêpowa³a � pod flag¹ ONZ � grupa
pañstw z USA na czele, a z drugiej strony � pañstw popieraj¹-
cych si³y komunistyczne. Wojna ta poch³onê³a 1,5 mln ofiar. Do
1954 roku toczy³a siê wojna wietnamsko-francuska, a po jej za-
koñczeniu wybuch³a wojna wietnamsko-amerykañska (lata 1957�
1974), która poch³onê³a 3�4 mln ofiar; wojna Indii z Pakistanem
� 1 mln ofiar. Wed³ug szacunków podczas dzia³añ wojennych w
latach 1945�1989 zginê³o ok. 25 mln ludzi. Wiele milionów osób
zosta³o inwalidami wojennymi, wiele zosta³o dotkniêtych trwa³y-
mi schorzeniami. Wojna g³êboko naruszy³a substancjê biologicz-
n¹ narodów, odcisnê³a trwa³y �lad w �wiadomo�ci ludzi, którzy
j¹ prze¿yli, a przede wszystkim by³a �ród³em ogromnych cier-
pieñ i nie daj¹cych siê wrêcz ogarn¹æ zniszczeñ materialnego i
kulturalnego dorobku ca³ych pokoleñ.

Na ziemiach polskich, podobnie jak w ca³ej Europie �rod-
kowej i wschodniej wojna zawsze prawie po³¹czona by³a z
zaraz¹ i g³odem, z po¿arami pustosz¹cymi wiejskie zagrody i
z masowymi egzekucjami publicznymi. Jak pisa³ F. Ryszka,
z zapisów etnologów polskich �zapoznajemy siê z niezliczo-
nymi �wiadectwami grozy wojny � przekazywanymi z ojca
na syna i utrwalonymi w pamiêci ludzkiej. W dziewiêtnasto-
wiecznych i dawniejszych pie�niach ludowych niezmiernie
czêsto pojawia siê w¹tek skargi na wojnê. W pie�niach re-
kruckich jest to skarga na biedê ¿o³niersk¹ i niedolê wojsko-
wego ¿ycia. W pie�niach dziadowskich odzywaj¹ siê echa tu-
reckiego barbarzyñstwa i okrucieñstw szwedzkich, rabunków
i gwa³cenia kobiet. Te same w¹tki odnajduje siê w podaniach
ludowych�. Poniewa¿ to w³a�nie wie� od momentu wprowa-
dzenia powszechnego obowi¹zku s³u¿by wojskowej (I po³owa

XIX w.) by³a g³ównym dostarczycielem rekruta, tote¿ Józef
Wittlin w swej pacyfistycznej ksi¹¿ce �Sól ziemi� (1935 r.)
nazwa³ j¹ �wieczystym zbiornikiem wszelkiego ¿o³nierstwa�.

Ju¿ w najdawniejszych czasach wyra¿ane by³y têsknoty za
�wiatem, w którym nie by³oby wojen. Nawet znani ze swej ¿o³-
nierskiej odwagi Rzymianie, których Horacy w �Pie�niach�
uczy³, ¿e s³odko i zaszczytnie jest umrzeæ za ojczyznê (dulce et
decorum est pro patria mori), i którzy jak pisa³ rzymski prawnik
Gajus, uwa¿ali za w³asne najbardziej to, co zabrali wrogom  (ma-
xime sua esse credebant quae ex hostibus cepissent), tak¿e znali
warto�æ pokoju, gdy mówili: pax una melior multis triumphis
(lepszy jeden pokój od wielu zwyciêstw).

Na odrêbn¹ uwagê zas³uguje stosunek chrze�cijañstwa do pro-
blemu wojny. Bêd¹cy �ród³em chrze�cijañstwa Nowy Testament
sprzeciwia siê wojnie g³osz¹c przykazanie mi³o�ci bli�niego, w
tym tak¿e nieprzyjació³, i zapowiadaj¹c �zgubê od miecza tym,
którzy mieczem wojuj¹�. Do IV w., a wiêc do koñca panowania
w Rzymie cesarzy pogañskich, pisarze wczesnochrze�cijañscy
jednoznacznie wojnê potêpiali, dopiero po uznaniu chrze�cijañ-
stwa (na podstawie Edyktu Mediolañskiego z 313 r.) za religiê
panuj¹c¹ obserwujemy w literaturze patrystycznej pewn¹ zmianê
zapatrywañ na wojnê. Doktor Ko�cio³a �w. Augustyn (IV�V w.)
wojnê uwa¿a³ za obiektywne z³o, jednak¿e w oparciu o kryte-
rium celu podzieli³ wojny na sprawiedliwe i niesprawiedliwe (bel-
la iusta et iniusta). Sprawiedliw¹ jest wojna obronna, zmierzaj¹-
ca do naprawienia krzywd i zapewnienia pokoju; armia powinna
istnieæ, ale tylko dla celów wojny sprawiedliwej. Wed³ug innego
wielkiego filozofa chrze�cijañskiego � �w. Tomasza z Akwinu
(XIII w.) wojny równie¿ dziel¹ siê na sprawiedliwe i niesprawie-
dliwe; sprawiedliw¹ jest wojna, któr¹ uzasadnia przyczyna mo-
ralna i prawna, i której prowadzenie jest wsparte autorytetem
panuj¹cego. Pogl¹dy na wojnê wymienionych filozofów wesz³y
w sk³ad doktryny Ko�cio³a katolickiego.

Wska¿my ponadto na polski wk³ad w doktrynê prawa wojny
pochodz¹cy jeszcze z pocz¹tku XV w. Mianowicie, rektor Uni-
wersytetu Krakowskiego Stanis³aw ze Skarbimierza napisa³ w
1410 r. rozprawê pt. �Kazanie o wojnach sprawiedliwych�, w
której odrzuci³ powszechnie panuj¹c¹ zasadê, ¿e przymierza z
pañstwami pogañskimi s¹ niedopuszczalne, argumentuj¹c ¿e:
�prawo naturalne upowa¿nia monarchów do odparcia si³y si³¹, a
poniewa¿ prawo naturalne jest takie samo dla wszystkich, wolno
u¿ywaæ pogan w tym celu�. Rozprawa zawiera tak¿e wskazania
co do dyscypliny wojskowej, prowadzenia wojny i brania ³upów.
Ze wzglêdu na dorobek Stanis³awa ze Skarbimierza i innych au-
torów tego okresu, mo¿na mówiæ o polskiej szkole prawa wojny.

Odrêbnym i bardzo z³o¿onym zagadnieniem jest wojna w �wie-
tle norm prawa miêdzynarodowego. Ograniczmy siê do wskaza-
nia kilku tylko podstawowych kwestii w tym zakresie.

Nale¿y przede wszystkim podkre�liæ, ¿e w historii my�li stra-
tegicznej prawie dwóch ostatnich stuleci szczególne miejsce zaj-
muje (dzi� niekiedy okre�lane jako anachroniczne) s³ynne dzie³o
pruskiego genera³a (polskiego pochodzenia) Karla von Clause-
witza (1780�1831): �O wojnie�. U podstaw teorii Clausewitza
le¿¹ zw³aszcza historyczne do�wiadczenia wojen napoleoñskich,
st¹d Clausewitz skupia siê tylko na techniczno-operacyjnej stro-
nie wojny, i traktuj¹c j¹ jako pewn¹ sztukê ca³kowicie pomija jej
kontekst moralno-prawny. Wojna jest rodzajem pojedynku, jest
�aktem przemocy maj¹cym na celu zmuszenie przeciwnika do
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spe³nienia naszej woli�. Bezpo�redni zwi¹zek miêdzy polityk¹ a
wojn¹ polega na tym, ¿e polityka ma zapewniæ egzystencjê naro-
dów; wojna nie jest celem samym w sobie, ale narzêdziem poli-
tyki, tym niemniej jest dzia³aniem zamierzonym i planowym, a
towarzyszy jej �idea zniszczenia�.

Niemiecki �Grosses Deutsches Worterbuch� definiuje wojnê
jako �zbrojn¹ rozprawê miêdzy pañstwami, plemionami lub na-
rodami�, natomiast Nowa encyklopedia powszechna (PWN 1997)
okre�la wojnê jako zorganizowan¹ walkê zbrojn¹ �miêdzy pañ-
stwami, narodami lub grupami spo³ecznymi�. Przytoczone defi-
nicje nie s¹ wyczerpuj¹ce. Nie obejmuj¹ np. wojny domowej
opartej nie na kryterium narodowo�ciowym, lecz wyznaniowym
(przypadek jugos³owiañski), a tak¿e przypadku afgañskiego,
gdzie zmienia³y siê strony konfliktu w zale¿no�ci od tego, jakie
cele przy�wieca³y jego poszczególnym fazom, a tak¿e innych
konfliktów. Tak wiêc wojna jako z³o¿one zjawisko spo³eczne i
polityczne trudno poddaje siê prostym definicjom i nie budz¹-
cym w¹tpliwo�ci klasyfikacjom. Historia zna wojny plemienne,
dynastyczne, rasowe, religijne, wojny o wp³ywy i panowanie, i o
przestrzeñ ¿yciow¹. W czasach nowo¿ytnych dwa zjawiska w
szczególno�ci le¿a³y u �róde³ wojny: poszukiwanie surowców i
rynków zbytu towarów oraz przeludnienie. Paul Kennedy pisa³
(1994): �(...) za wieloma wstrz¹sami historycznymi � zaborcze
wyprawy Wikingów, ekspansja Anglii el¿bietañskiej czy rewolu-
cja francuska, Weltpolitik Wilhelma, niepokoje gnêbi¹ce dzi�
Amerykê �rodkow¹ i �rodkowy Wschód kryje siê drêcz¹cy pro-
blem eksplozji demograficznej (...). Niekiedy niespe³nione ocze-
kiwania nowej generacji dawa³y pocz¹tek gwa³tom i rewolucjom�.

Wojny zawsze poci¹ga³y za sob¹ �mieræ ogromnych rzesz ludz-
kich, cierpienia fizyczne i moralne, g³ód i materialn¹ ruinê, bru-
talno�æ i demoralizacjê w stosunkach miêdzyludzkich, ale tak¿e
wyzwala³y zjawiska moralnie cenne, jak bezgraniczne po�wiêce-
nie, heroizm w walce z wrogiem, umi³owanie ojczyzny (patrio-
tyzm � dzi� wrzucony do lamusa historii). Aby ograniczyæ ujem-
ne dla wszystkich skutki wojny ju¿ prawie 150 lat temu postano-
wiono wojnê �zhumanizowaæ� podpisuj¹c pierwsze miêdzynaro-
dowe porozumienie o ochronie rannych ¿o³nierzy i o pomocy im
udzielanej. W prawie miêdzynarodowym zamiast tradycyjnego
okre�lenia �wojna� coraz czê�ciej stosuje siê szersze pojêcie
�konflikt zbrojny�.

W okresie miêdzywojennym, w Pakcie Ligi Narodów zawarte
by³o istotne ograniczenie prawa pañstwa do wszczynania wojny,
bêd¹ce konsekwencj¹ obowi¹zywania zasady pokojowego za³a-
twiania sporów miêdzynarodowych. Wojny nie mo¿na by³o roz-
pocz¹æ przed wyczerpaniem procedury okre�lonej w odpowied-
nich przepisach Paktu Ligi. Dokument ten zna³ zatem przypadki
wojny legalnej; mog³o to nast¹piæ m.in. wówczas gdy dane pañ-
stwo nie zastosowa³o siê do wyroku arbitra¿owego lub s¹dowego
albo jednomy�lnie przyjêtego sprawozdania Rady Ligi lub spra-
wozdania Zgromadzenia Ligi przyjêtego w przepisany sposób.
Poza wskazanymi w Pakcie Ligi przypadkami wojny legalnej, za
legaln¹ uznawano powszechnie wojnê obronn¹.

Na uwagê zas³uguje � ze wzglêdu na jego zawarto�æ i skutki �
jeszcze jeden dokument prawnomiêdzynarodowy okresu miêdzy-
wojennego, mianowicie tzw. Pakt Brianda-Kelloga z 1928 r. By³a
to umowa miêdzynarodowa o wyrzeczeniu siê wojny. Art. 1 za-
wiera³ uroczyste o�wiadczenie uk³adaj¹cych siê pañstw, ¿e potê-
piaj¹ uciekanie siê do wojny w celu za³atwiania sporów miêdzy-

narodowych i wyrzekaj¹ siê jej jako narzêdzia polityki narodo-
wej w swych wzajemnych stosunkach. Pakt zosta³ ratyfikowany
przez wszystkie prawie pañstwa ( tak¿e przez Niemcy). Skutki
dzia³ania Paktu Brianda-Kelloga ujawni³y siê w stosunkowo sze-
rokim zakresie dopiero po II wojnie �wiatowej, poniewa¿ na fakt
pogwa³cenia postanowieñ tego traktatu powo³ywano siê w miê-
dzynarodowych procesach norymberskim i tokijskim oraz w orze-
czeniach s¹dowych wydawanych w poszczególnych pañstwach
wobec zbrodniarzy wojennych winnych wszczêcia wojny napast-
niczej.

Nowy okres w rozwoju prawa konfliktów zbrojnych otwiera
Karta Narodów Zjednoczonych (26 VI 1945r.) stanowi¹ca praw-
n¹ podstawê istnienia i dzia³ania Organizacji Narodów Zjedno-
czonych. W preambule do Karty wyra¿ana jest wola cz³onków
ONZ uchronienia przysz³ych pokoleñ od klêski wojny oraz zjed-
noczenia swych si³ dla utrzymania miêdzynarodowego pokoju i
bezpieczeñstwa. Karta zakazuje wszczynania wojen zaborczych,
ale tak¿e zobowi¹zuje pañstwa do wyeliminowania ze stosunków
miêdzynarodowych jakichkolwiek przejawów u¿ycia si³y, prze-
widuj¹c w preambule u¿ycie si³y � wy³¹cznie w wspólnym inte-
resie�. Uchwalona przez Zgromadzenie Ogólne ONZ w dniu 24
X 1970 r. Deklaracja zasad prawa miêdzynarodowego dok³adnie
precyzuje zakaz u¿ycia si³y (lub gro�by jej u¿ycia) stwierdzaj¹c,
¿e �wojna agresywna jest zbrodni¹ przeciwko pokojowi, za któ-
r¹ ponosi siê odpowiedzialno�æ zgodnie z prawem miêdzynaro-
dowym�. Nielegalne s¹ � w �wietle Deklaracji � wszelkie na-
bytki terytorialne uzyskane wskutek u¿ycia si³y lub gro�by
jej u¿ycia.

Stoj¹c na gruncie zasady samostanowienia narodów Deklara-
cja zobowi¹zuje pañstwa do powstrzymania siê od wszelkich ak-
tów przemocy, które pozbawiaj¹ narody ich prawa do samosta-
nowienia, wolno�ci i niepodleg³o�ci. Tak wiêc zakaz u¿ycia si³y
nie obejmuje konfliktów narodowowyzwoleñczych.

Na tle zarysowanego stanu prawnego rodzi siê pytanie, jak
wygl¹da za³atwianie sporów miêdzynarodowych w �wietle prak-
tyki ONZ ? Otó¿ trzeba podkre�liæ, ¿e ONZ pe³ni rolê forum, na
którym staje ogromna wiêkszo�æ sporów miêdzynarodowych
maj¹cych istotne znaczenie dla utrzymania �wiatowego pokoju i
bezpieczeñstwa oraz poszanowania zasad sprawiedliwo�ci, co jed-
nak wcale nie daje gwarancji osi¹gniêcia pozytywnych rezulta-
tów w tym zakresie. Wiele sporów zostaje niejako zawieszonych
w ró¿nych agendach ONZ, niektóre zostaj¹ z³agodzone w rezul-
tacie prowadzonych dyskusji, wysy³ania obserwatorów lub do-
ra�nych si³ pokojowych, potêpienia stanowiska obu lub jednej ze
stron, wezwania do zawieszenia broni lub zawarcia rozejmu b¹d�
zorganizowania nad nimi nadzoru. Niekiedy zarzuca siê ONZ
nieskuteczno�æ dzia³añ w rozwi¹zywaniu konfliktów miêdzyna-
rodowych (np. niezastosowanie siê Izraela do rezolucji Rady Bez-
pieczeñstwa wzywaj¹cej go do opuszczenia okupowanych od
1967r. terytoriów arabskich). I nie jest to zarzut chybiony. Ale
równocze�nie ONZ symbolizuje niezmiennie negatywne stano-
wisko spo³eczno�ci miêdzynarodowej wobec wojny i pragnienie
u³o¿enia stosunków miêdzynarodowych i zbudowania �wiata we-
d³ug idea³ów pokoju i sprawiedliwo�ci; nie ulega te¿ w¹tpliwo-
�ci, ¿e ONZ w wielu przypadkach zahamowa³a eskalacjê kon-
fliktu lub przyczyni³a siê do jego wyga�niêcia.

Marian Ciepaj, prawnik, politolog,
prof. w Katedrze Prawa i Administracji WZiIP
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prê¿niej dzia³a grupa sieciowa (sieci lo-
kalne i rozleg³e, topografia, routing,
itd.) pod opiek¹ dr. in¿. Mariusza Goli.
Podzia³ na grupy tematyczne nie jest
sztywny i cz³onkowie jednych mog¹ z
powodzeniem pomagaæ w pracach in-
nych. Wszelkie dzia³ania ko³a oparte s¹
o zaplecze sprzêtowe Wydzia³u Elektro-
techniki i Automatyki.

Zebrania inFORMATU odbywaj¹ siê
zawsze w czwartki o godzinie 18 na pi¹-
tym piêtrze w budynku Lipsk. Na spo-
tkaniach wyg³aszane s¹ referaty z zakre-
su informatyki. Na pierwszym uroczy-
stym spotkaniu mo¿na by³o wys³uchaæ
bardzo ciekawego wyk³adu z zakresu pro-
gramowania niskiego poziomu (asembler)
oraz przypomnieæ sobie wiadomo�ci o ad-
resowaniu IP. Ka¿dy referat koñczy siê
mniej lub bardziej o¿ywion¹ dyskusj¹. W
planach jest organizowanie cyklicznych
odczytów prowadzonych nie tylko przez
cz³onków ko³a, ale i przez zaproszonych
go�ci. Do innych planów nale¿¹ wyjazdy
naukowe oraz wiêksze seminaria z dzie-
dziny informatyki.

Naj�wie¿sze informacje na temat
dzia³alno�ci ko³a mo¿na uzyskaæ na in-
ternetowych stronach inFORMATU pod
adresem http://www.informat.po.opo-
le.pl. Oprócz dok³adnych terminów oraz
godzin spotkañ mo¿na tu znale�æ forum
dyskusyjne tzw. inFORUM � otwarte dla
ka¿dego chc¹cego wypowiedzieæ siê na
temat zwi¹zany z dzia³alno�ci¹ ko³a.
Dzia³a te¿ lista dyskusyjna dla wszyst-
kich cz³onków, dzia³ linków do zaprzy-
ja�nionych organizacji studenckich oraz
galeria zdjêæ ze spotkañ. W przysz³o�ci
bêdzie tu mo¿na znale�æ elektroniczne
wersje wyg³aszanych referatów oraz po-
braæ przeró¿ne materia³y przygotowane
przez inFORMATYKÓW.

Ko³o jak ka¿da m³oda organizacja
boryka siê z k³opotami. Braki finanso-
we dotykaj¹ wszystkich na równi. Nie
inaczej jest z inFORMATEM. Za przy-
k³ad niech pos³u¿¹ poszukiwania �w³a-
snego� serwera, które jak na razie nie
da³y ¿adnego rezultatu. Czasami bole-
sna okazuje siê wspó³praca z niektóry-
mi komórkami uczelni, a jednym z po-
wa¿niejszych problemów s¹ �braki ka-
drowe� w�ród studentów naprawdê an-
ga¿uj¹cych czas i energiê w dzia³anie
ko³a. W zwi¹zku z tym, mimo du¿ego
zainteresowania oraz ci¹g³ego nap³ywu

Wybory w NZS
Dnia 23 listopada 2001 odby³o siê

walne zebranie cz³onków NZS PO, na
którym wybrano nowy sk³ad Komisji
Uczelnianej. Przewodnicz¹cym ponow-
nie zosta³ Sebastian Bodzenta, zastêp-
c¹ Dariusz Szczepaniec, a skarbnikiem
Mariusz Borek.

Za najwa¿niejsze projekty do zrealizo-
wania w nadchodz¹cym roku przyjêto
kontynuacjê zajêæ teatralno-plastycznych
prowadzonych od roku z dzieæmi z do-
mów readaptacji spo³ecznej GAWRA i
SZANSA oraz cykl spotkañ informacyj-
nych dotycz¹cych integracji z UE prowa-
dzonych na terenie szkó³ woj. opolskie-
go. Ponadto zorganizowana zostanie mi-
ko³ajkowa rockoteka w klubie studenckim
Hydrant, z której dochód przeznaczony
zostanie na najpotrzebniejsze rzeczy dla
dzieciaków z GAWRY i SZANSY.

Oprócz tego bêd¹ organizowane im-
prezy, które na sta³e wpisa³y siê w ka-
lendarz studencki, tzn. popularna Tura-
wa w trzeci dzieñ Piastonaliów i kolej-
na edycja Turnieju Pi³ki No¿nej o Pu-
char JM Rektora PO.

Wszystkich, którzy maj¹ ciekawe po-
mys³y i chc¹ je zrealizowaæ serdecznie
zapraszamy. Przypominamy, ¿e NZS PO
ma swoj¹ siedzibê przy ul. Miko³ajczy-
ka 5. Kontakt nawi¹zaæ mo¿na tak¿e
odwiedzaj¹c pokoje 212, 231 i 117 w
akademiku ZYGZAK

Szczepan

nowych cz³onków, ko³o bezustannie po-
szukuje aktywnych kadr. Cz³onkiem in-
FORMATU mo¿e zostaæ ka¿dy student
Politechniki Opolskiej bez wzglêdu na
macierzysty wydzia³. Jedynym wymo-
giem jest prawdziwe zainteresowanie in-
formatyk¹ oraz determinacja do po�wiê-
cenia odrobiny czasu czemu� wiêksze-
mu. I ty mo¿esz zostaæ inFORMATY-
KIEM!

Marcin Kawalerowicz
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